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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

У Мінску ў закрытым працэсе 
судзяць Марыю Калеснікаву  

і Максіма Знака
Працэс закрыты, нават родных не пускаюць у залу пасяджэнняў.  

У той жа час распаўсюджваюцца здымкі, зробленыя набліжанымі да ўлад СМІ. 
Дэмакратыя па-беларуску!

Жніво пераваліла экватар

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

ТАМ, НА ПАЛЕТКАХ

ЗАКУЛИСЬЕ

Спадзяёмся на далейшую дапамогу!
Шаноўныя прыхільнікі «Народнай Волі»!
У чарговы раз выказваем вам вялікі дзякуй за 

тыя ахвяраванні, якія Вы пералічваеце з тым, каб 
наша і ваша газета не знікла з інфармацыйнага 
поля. 

Будзем шчырымі: толькі дзякуючы Вашай 
дапамозе мы працягваем нашу творчую працу, 
набліжаючы тыя перамены, пра якія мараць 
мільёны беларусаў. Таму ў чарговы раз нагадва-
ем: падпісацца на PDF-версію газеты можна на 
сайце belpressa.by. Паколькі рэдакцыя ўжо пра-
цяглы час не мае даходаў ад рэалізацыі выдання 
праз «Белпошту» і «Белсаюздрук», то мы рэальна 
зацікаўлены ў павелічэнні падпісчыкаў на PDF-
версію.

Па-ранейшаму звяртаемся да тых, хто дадат-

кова мае магчымасць праявіць адрасную дабра-
чыннасць. Ёсць некалькі спосабаў пералічыць 
грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў рускай 
транскрыпцыі) на рэдакцыйны рахунак.

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» 

– Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030 г.Минск, 

ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, 

г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505

Загадзя выказваем шчырую ўдзячнасць!

Вы – з «Народнай Воляй», «Народная Воля» – з Вамі!

Абмалот збожжавых у Беларусі 
вядзецца ўжо з другой паловы 
плошчаў. Магчыма, у гэты час, 
калі вы, шаноўныя прыхільнікі 
“Народнай Волі”, чытаеце газетныя 
радкі, агульны збор зерня дасягнуў 
чатырох мільёнаў тон. Сярэдняя 
ўраджайнасць з гектара ў межах 32 
цэнтнераў.

Самыя ўрадлівыя палеткі, 
як заўсёды, на Гродзеншчыне і 
Міншчыне.

Пазбаўлены ліцэнзіі адвакат Сяргей 
Зікрацкі раней бараніў Максіма Знака, 
ён ведае дэталі крымінальнай справы. 
У інтэрв’ю «Еўрарадыё» Зікрацкі заявіў: 

– Як былы абаронца Максіма Знака, 
магу сказаць, што я не бачыў у гэтай 
крымінальнай справе ніякіх прычын, 
каб судовы працэс быў закрытым. На 
мой погляд, ён абвешчаны закрытым 
надумана, каб ніхто не зразумеў, якія 
канкрэтныя доказы ёсць у следства, 
якія доказы ёсць у пракуратуры ў 
абвінавачаннях Максіма Знака і Марыі 
Калеснікавай.

Мы абсалютна ўпэўнены, што 
ніякіх доказаў па тых артыкулах, якія 
ім выставілі, няма. І таго, пра што 
нам агучваюць у публічнай прасторы, 
Максім і Марыя не здзяйснялі.

Яны абсалютна не вінаватыя і цяпер 
за кратамі толькі таму, што выказвалі 
сваю пазіцыю і былі палітычна 
актыўнымі, абаранялі той выбар, які 
зрабілі ўсе мы.

Заўважым, Марыя Калеснікава і 
Максім Знак пад вартай з  верасня 
2020 года. Ім выставілі абвінавачанні 
па некалькіх артыкулах Крымінальнага 
кодэкса: «заклікі да дзеянняў, 
накіраваных на прычыненне шкоды 
нацыянальнай бяспецы Рэспублікі 

Беларусь», «змова з мэтай захопу ўлады 
неканстытуцыйным шляхам», «ства-
рэнне экстрэмісцкага фарміравання і 
кіраўніцтва ім».

Хто яны такія?
Да мая 2020 года гэтыя прозвішчы 

былі вядомы толькі ў вузкіх колах. 
Марыя Калеснікава займалася 
арганізацыяй культурных імпрэз і 
музыкай, чытала лекцыі па гісторыі 
мастацтва. Максім Знак займаўся юры-
дычнай дзейнасцю, выкладаў у БДУ, 
удзельнічаў у даследаваннях Сусветнага 
банка і праграмах ААН.

Пасля заявы Віктара Бабарыкі аб 
намеры ўдзельнічаць у прэзідэнцкіх 
выбарах у якасці кандыдата абодва 
далучыліся да яго каманды і фактыч-
на сталі яе тварамі. Менавіта Знак з 
Калеснікавай суправаджалі Бабарыку 
ў ЦВК падчас працэдуры рэгістрацыі, а 
таксама давалі каментарыі да выбарчай 
кампаніі свайго кандыдата.

Пасля адмовы ў рэгістрацыі 
Бабарыкі абодва ўвайшлі ў аб’яднаны 
выбарчы штаб Святланы Ціханоўскай. 
Па словах Марыі Калеснікавай, 
менавіта яна прапанавала Вераніцы 
Цапкала і Святлане Ціханоўскай 

аб’яднацца «пасля невялікай сумеснай 
размовы». Максім Знак суправаджаў 
Ціханоўскую ў будынак ЦВК на наступ-
ны дзень пасля выбараў 9 жніўня пры 
падачы скаргі на афіцыйныя вынікі 
галасавання.

Як доўга знаходзяцца пад 
вартай?

Неўзабаве пасля ад’езду з краіны 
Святланы Ціханоўскай была створа-
на Каардынацыйная рада, у прэзідыум 
якой увайшлі таксама Максім Знак і 
Марыя Калеснікава. Абаіх выклікалі на 
допыты ў Цэнтральны апарат Следчага 
камітэту з гэтай нагоды. Знака і 
Калеснікаву затрымалі з розніцай у два 
дні – 7 і 9 верасня 2020 года. Абое з таго 
часу пад вартай. Марыя Калеснікава 
большую частку тэрміну адбыла ў 
следчай турме №8 у Жодзіне, Максім 
Знак – у мінскім СІЗА № 1 на вуліцы 
Валадарскага.

Следзтва ў справе Знака і 
Калеснікавай неаднаразова працягва-
лася, абвінавачаным выстаўлялі новыя 
артыкулы. Неўзабаве пасля затрыман-
ня 9 верасня Максім Знак, пратэстую-
чы супраць абвінавачання, абвяшчаў 
галадоўку.

Напомним, что столичный завод недав-
но возглавил экс-глава Центрального райо-
на Минска 38-летний Дмитрий Петруша. 

А.Лукашенко сказал, что у него есть 
вопросы к управлению «Керамином»: 
«Управление никакое. Исходя из прошлого 
года, мы видели ряд недостатков по тому, 
как вели себя отдельные работники… Все 
это зависит от нас, от управленцев».

Прежний гендиректор Александр 
Яновский возглавлял «Керамин» с 2012 года.

Лукашенко пообещал Дмитрию Петруше 
всяческую поддержку предприятия.

А экс-директор говорил, что всегда 
был категорическим противником господ-
держки и лишней опеки предприятий: 
«Государство сегодня должно отвечать 
по инфраструктурным проектам: дороги, 
трубопроводы, АЭС. Общегосударственные 
проекты должны финансироваться из бюд-
жета. А коммерческие структуры, даже со 

100-процентной долей государства, должны 
жить за счет своей деятельности. Если не 
могут – значит, не надо туда заталкивать 
деньги, которые никогда оттуда не вер-
нешь.

Доля государства в коммерческих струк-
турах должна уменьшаться. Мне кажет-
ся, присутствие государства в экономике 
сегодня избыточно. Я вас уверяю: нам с заво-
да не хуже видно, что делать с предприяти-
ем, чем, скажем, из Дома правительства. 
Это совершенно точно». 

Уже сразу после назначения новый ген-
директор «Керамина» рассказал, что у него 
много планов. 

«Стоит задача – выйти на доковидный 
уровень производства и реализации про-
дукции, где-то, может, новые доли рынка 
занять, где-то, может быть, войти, где мы 
не были представлены, – уверенно заявил 
Дмитрий Петруша. – Одна из основных 

задач – это работа с коллективом, там 
2300 работающих. Это люди, каждый чело-
век особенный, каждый человек личность. 
Руководству в первую очередь нужно будет 
подойти индивидуально -- было поручено 
главой государства. Конечно, с этой зада-
чей, я полагаю, мы тоже справимся. Особых 
сложностей не будет».

Про коллектив предприятия разговор был 
совсем не случайным. Дело в том, что в авгу-
сте минувшего года работники «Керамина» 
поддержали идею о всеобщей забастовке 
и вышли на улицу. Люди выступили про-
тив насилия и фальсификаций результатов 
выборов. К бастующим, которые предла-
гали полностью остановить работу завода, 
вышел тогдашний гендиректор предприятия 
Александр Яновский. Он сказал, что если 
большинство членов коллектива проголосу-
ют за то, чтобы остановить завод – значит, 
так тому и быть. Слова Яновского поддер-

жали аплодисментами. На вопросы журна-
листов о том, бастует ли завод, руководство 
предприятия отвечало так: мол, в свободное 
от работы время люди имеют право выра-
жать свою гражданскую позицию, в этом им 
никто препятствовать не может.

Оказалось, что Яновский ушел с 
«Керамина» около четырех месяцев назад. 
Несколько лет назад, отвечая на вопрос 
«Народной Воли» о том, как бы хотелось 
закончить свою директорскую карье-
ру, Яновский ответил так: «Мне хотелось 
бы закончить ее на «Керамине». Уйти со 
спокойной совестью, оставить успешный 
завод. Хотелось бы, чтобы, когда я уйду, 
кто-то из моих заместителей сел на мое 
место….».

«Народная Воля» поинтересовалась, как 
сегодня дела у Яновского.

– Все нормально, четвертый месяц на 
пенсии, – ответил Александр Владимирович. 

– Я и не знала, если честно, что вас так 
давно нет на заводе…

– Добро на назначение нового директора 
дали совсем недавно.

Я сам написал заявление на увольне-
ние. Министр этого сильно хотел. Нет здесь 
никаких подводных камней. Честно говоря, 
надоело все это… 

Единственное, обидно, что назначили не 
кого-то из моих заместителей, для которых 
этот завод действительно важен, они жили 
им. Но с этим уже ничего не поделаешь! 

Я для себя решил, что жизнь челове-
ку дается не только для работы, но еще и 
просто для жизни. Иначе можно не успеть 
пожить. Не хочу сказать, что я собираюсь в 
другой мир, но мы же понимаем, сколько у 
нас мужики живут... Я 30 лет отработал на 
руководящих должностях, сейчас поживу 
без работы немного, для себя...

Марина КОКТЫШ.

К Чижу снова приходили судебные 
исполнители

Они осмотрели территорию участка, на котором стоит 
его дом, однако в коттедж так и не попали. 

Это уже не первая попытка судебных исполнителей 
войти в дом Чижа. Вот что говорил “Народной Воле” по 
этому поводу адвокат Михаил Макаров.

«Вступило в законную силу решение суда Центрального 
района города Минска о принудительном вскрытии дома 
Чижа в Логожеске, – объясняет адвокат. – Все это проис-
ходит в рамках взыскания долга, который причитается 
Николаю Чукисову. Сумма долга – около 300 тысяч бело-
русских рублей – это по исполнительному производству 2019 
года, но все длится по сей день».

Адвокаты Юрия Чижа пытались обжаловать решение 
суда, но безуспешно – оно вступило в законную силу. 

В минувшую пятницу, 30 июля, судебные исполнители 
снова попытались войти в дом Чижа. И даже дошли до него, 
открыли ворота. Однако на этом все и закончилось. Как 
рассказали «Народной Воле» очевидцы событий, «сторона 
должника подала жалобу на действия судебного исполнителя».

«Видимо, должника и его представителей не надлежащим 
образом известили, поэтому судебные исполнители отка-
зались от продолжения действий в этот день – они пере-
несены на иную дату», – пояснил «Народной Воле адвокат 
Чукисова.

Если ничего не поменяется, то после 13 августа судеб-
ные исполнители снова намерены попасть в дом Чижа, 
чтобы все-таки взыскать с него долг.

Официальных новостей по уголовному делу основате-
ля кампании «Трайпл» по-прежнему нет – КГБ молчит, а 
Юрий Александрович находится под стражей.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

ЗАКУЛИСЬЕ

Александр ЯНОВСКИЙ:

«Жизнь дается не только для работы…»
Бывший генеральный директор ОАО «Керамин» хотел, чтобы после его ухода предприятие возглавил один из его заместителей. Однако генеральным назначили человека со стороны.

Мацкевіч і Вадалаская –  
у турме на Акрэсціна

Як вядома, 4 жніўня сілавікі затрымалі 
Уладзіміра Мацкевіча, Таццяну Вадаласкую, 
Улада Вялічку і Юрася Меляшкевіча.

Намеснік старшыні партыі БНФ Юрый 
Меляшкевіч 5 жніўня паведаміў у Фэйсбуку, 
што ён на волі:

“Сябры, дзякуй за падтрымку і неабыяка-
васць! Зараз я на волі і ўжо вярнуўся ў Мінск. 
У дачыненні да мяне праводзіцца праверка. 
Сітуацыя выглядае абсурднай, але нічога не 
зробіш. Спадзяюся на лепшае”.

Затрыманы раніцай 4 жніўня – старшыня 
міжнароднага кансорцыума «ЕўраБеларусь» 
Улад Вялічка – ужо ўвечары быў на волі, пра 
гэта паведаміла ягоная жонка Алена Вялічка. 

Тым часам стала вядома, што такса-
ма затрыманага пазаўчора метадолага 
Уладзіміра Мацкевіча перавялі ў ІЧУ на 
Акрэсціна. Пра гэта са спасылкай на ягоную 
сястру паведаміў Андрэй Ягораў.

Паводле тэлеграм-канала “Спісы затры-
маных”, у турме на Акрэсціна знаходзіцца 
таксама Таццяна Вадалаская.

Уладзімір Мацкевіч – заснавальнік і 
кіраўнік Агенцтва гуманітарных тэхналогій, 
першы кіраўнік рады міжнароднага кансорцы-
ума “ЕўраБеларусь” (2011–2016), заснавальнік 
праграмы стварэння сучаснага ўніверсітэта ў 
Беларусі “Лятучы ўніверсітэт”, вядоўца тэлепе-
радач. Удзельнічаў у ініцыятыве “Сход”.

Таццяна Вадалаская – старшы аналітык 
Цэнтра еўрапейскай трансфармацыі. 
Эксперт аналітычнай групы Агенцтва 
гуманітарных тэхналогій. Кандыдат 
сацыялагічных навук.

СТАЛА ВЯДОМА…
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СПАТКАННЕ

ЗВАНЫЙ ГОСТЬ

Долги белорусов по кредитам 
приближаются к рекордной отметке

Ігар ІЛЬЯШ:
«Гэта былі цудоўныя суткі – 
безумоўна, самыя шчаслівыя  

з моманту арышту Каці»

Медаль Ирины Курочкиной
Ирина Курочкина завоевала серебро XXXII Олимпийских игр.

Иван МИСЬКО,  народный художник: 

«Лученок был ершистым по сути»
На месцы гібелі 
Віталя Шышова 

стварылі мемарыял
Праз тры дні пасля гібелі Віталя Шышова яго-

ныя сваякі і сябры стварылі мемарыял на месцы, 
дзе яго знайшлі павешаным, паведаміў «Беларускі 
дом ва Украіне».

Каля партрэта Віталя паставілі вянок, кветкі, 
знічы, узнялі бел-чырвона-белы сцяг.

Адзін з заснавальнікаў і фармальны кіраўнік 
«Беларускага дома ва Украіне» Віталь Шышоў 
знік раніцай 2 жніўня ў Кіеве, куды перабраўся 
з Беларусі ўвосень 2020 года разам з дзяўчынай. 
Паводле сяброў, ранкам ён звыкла пайшоў на пра-
бежку і не вярнуўся.

Шышоў быў адміністратарам тэлеграм-канала 
«Беларускі дом ва Украіне», таксама адміністраваў 
сайт арганізацыі. Рыхтаваў у Кіеве акцыі, зваро-
ты, здымаў і мантаваў відэа з акцый. Дапамагаў 
уцекачам з Беларусі прадуктамі і рэчамі. Працаваў 
праграмістам-фрылансерам.

Трэцяга жніўня яго знайшлі павешаным у 
Святошынскім парку Кіева непадалёк ад ягонага 
дома. На цела натрапілі прадстаўнікі «Беларускага 
дома ва Украіне», якія раніцай аднавілі пошукі. 
На твары Шышова былі сляды збіцця, прызначана 
экспертыза.

Агучваюцца розныя версіі смерці нашага 
суайчынніка. Былы міністр замежных спраў Украіны 
Паўло Клімкін у сваім Фэйсбуку выказаў упэўненасць, 
што Шышова забілі спецслужбы Беларусі. Кіраўнік 
аддзела расследаванняў Bellingcat Хрыста Грозеў 
заявіў, што ў апазіцыйныя беларускія структуры ва 
Украіне інтэграваліся супрацоўнікі расійскага ФСБ 
пад прыкрыццём; ён таксама не выключыў, што 
Шышова забілі менавіта яны.

Прадстаўнік «Беларускага дома ва Украіне» Юрый 
Шчучко сказаў, што актывісты «Беларускага дома ва 
Украіне» атрымлівалі інфармацыю, у тым ліку з СБУ, 
што ва Украіну прыязджаюць прадстаўнікі беларускіх 
спецслужбаў «для фізічнага знішчэння нашых 
актыўных членаў».

Паплечнікі Шышова паведамляюць, што ён 
неаднаразова заўважаў за сабой сачэнне.

Кіраўнік Нацыянальнай паліцыі Украіны 
Ігар Кліменка 3 жніўня назваў дзве асноўныя 
версіі гібелі беларуса, якія разглядае яго 
ведамства: самагубства і забойства з імітаваннем 
самагубства. А таксама сказаў, што сам Шышоў з 
паведамленнямі пра сачэнне за сабой у паліцыю 
ніколі не звяртаўся.

Дзяўчына Шышова – Бажэна Жолудзь, якая 
таксама паходзіць з Рэчыцы, узгадала, што ў 
Віталя ў апошнія тыдні былі кепскія прадчуванні, 
таксама яна ўспомніла, што да яе ў цэнтры Кіева 
падыходзілі незнаёмыя, як высветлілася, каб зды-
маць на відэа. Суіцыдальных думак яна ў свайго 
хлопца не заўважала.

Шантаровичу сказать нечего…

Для белорусской олимпийской сборной это третья награда на Олимпиаде в 
Токио и первая серебряная. Ранее золото завоевал  Иван Литвинович, а  Максим 
Недосеков – бронзу.

В медальном зачете Беларусь сейчас занимает 47-е место. Она находится на одной 
позиции с Эфиопией, Угандой и Филиппинами.

ПОЗОР!

Перед Олимпиадой титулованный 
тренер по гребле на байдарках и каноэ 
Владимир Шантарович был на удив-
ление многословным. Подтверждая 
политическую лояльность белорусско-
му руководству, он как только не поно-
сил европейских чиновников. «Больным 
людям надо подлечиться – такое мое 
мнение», – этими словами заканчива-
лось одно из его высказываний о депута-

тах Европарламента, которые осуждают 
репрессии в Беларуси.

Много, видимо, сил отдал Владимир 
Шантарович на изобличение «врагов бело-
русских властей», коль на этот раз оказа-
лись слабо подготовленными его подчинен-
ные спортсмены. Как выяснилось, двойка в 
составе известных Марины Литвинчук и 
Ольги Худенко слабее соперниц, а потому и 
лишилась медалей. Ни одна из белорусок не 

пробилась даже в финал А. Такой же неуспех 
постиг и каноистку Елену Ноздрову. Лишь 
седьмыми пришли к финалу Олег Юреня и 
Никита Бориков.

После того, как спортсмены потерпели 
фиаско, господину Шантаровичу было не с 
чем выйти к прессе. Общаться с журнали-
стами он отправил помощника Геннадия 
Галицкого.

Федор КУЗЬМЕНКО.

Вядомы журналіст Ігар Ільяш днямі меў доўгатэрміновае 
спатканне з жонкай, якая вось ужо пэўны час знаходзіцца ў калоніі. 
Ён кажа, што на здароўе Кацярына не скардзіцца. Ліст ад Юрыя 
Васкрасенскага з просьбай напісаць прашэнне аб памілаванні на імя 
Лукашэнкі Кацярына Андрэева атрымала, але не стала нічога на яго 
адказваць. Яе пазіцыя не змянілася – ніякага прашэння пісаць яна 
не будзе.

“3–4 жніўня ў нас з Кацяй адбылося першае за час яе зняволення 
доўгае спатканне. Гэта былі цудоўныя суткі – безумоўна, самыя 
шчаслівыя з моманту арышту Каці. Мы амаль адразу забыліся 
пра калючы дрот, платы і краты. Мы цалкам пагрузіліся ў свет, 
створаны нашым каханнем. І свет гэты (я ў чарговы раз у гэтым 
пераканаўся) аказаўся абсалютна непрыступным для працяглай 
разлукі і наогул усіх выпрабаванняў, з якімі мы сутыкнуліся за апошні 
год.

Нядаўнія падзеі толькі памножылі нашы эмоцыі: крыху больш 
за тыдзень таму я сядзеў на Акрэсціна, і мы нават не спадзяваліся, 
што гэта спатканне ў выніку адбудзецца. Цяпер жа мы ўпершыню 
з лістапада апынуліся ў абдымках адно аднаго. Думаю, не кожнае 
рамантычнае падарожжа ў Парыж або Рым здольнае прынесці гэтак 
жа яркія пачуцці і эмоцыі, якія мы перажываем падчас гэтага спат-
кання ў калоніі.

Каця перадае ўсім прывітанне і просіць прабачэння, што не можа 
адказаць на кожны ліст. Каця не скардзіцца на здароўе, яна ўпэўнена 
ў сваіх сілах і глядзіць у будучыню з аптымізмам. І што вельмі важ-
на: турма яе ніяк не змяніла.

“Мая задача – захаваць душу ад распаду і не дазволіць зоне пракрасціся 
ў мяне. Не стаць часткай выродлівага (турэмнага свету), а зрабіць 
трохі больш цудоўнай прасторы вакол сябе”, – сказала Яна”.

***
Журналістка “Белсата” Кацярына Андрэева, як і яе калега Дар’я Чульцова 

знаходзіцца за кратамі з 15 лістапада 2020 года. Іх затрымалі ў кватэры 
на “плошчы Перамен” у Мінску, адкуль яны вялі стрым для тэлеканала 
“Белсат”. У кватэры выламалі дзверы, усярэдзіну забеглі спецназаўцы.

Спачатку іх асудзілі на 7 сутак за “ўдзел у несанкцыянаванай 
акцыі і непадпарадкаванне”. Потым абвінавацілі ў арганізацыі 
і падрыхтоўцы дзеянняў, якія груба парушаюць грамадскі 
парадак. 18 лютага ім прысудзілі па 2 гады пазбаўлення волі ў 
калоніі агульнага рэжыму.

Задолженность физлиц по кредитам на 
1 июля составила 15 миллиардов 792,4 тыся-
чи рублей, сообщает Нацбанк. В общей сум-
ме учитываются потребительские кредиты, 
кредиты на недвижимость, на авто, а также 
карты рассрочки. При этом задолженность 
по потребительским кредитам продолжает 
снижаться, а по кредитам на недвижимость 
по-прежнему растет.

По сравнению с началом этого года общий 
объем задолженности по кредитам физлиц 
вырос на 89,9 миллиона рублей. При этом за 
февраль и март этот показатель снизился, а с 
апреля возобновился рост.

При этом объем задолженности по 
потребительским кредитам снижается с 
сентября 2020 года. На 1 июля текущего 
года этот показатель составлял 5 миллиар-

дов 241,1 миллиона рублей. Эта сумма на 
22 миллиона рублей меньше, чем месяцем 
ранее. Минувшей осенью банки ужесточа-
ли условия выдачи кредитов из-за нехватки 
ликвидности.

Объем кредитов на недвижимость при-
растает каждый месяц. Задолженность физ-
лиц по этому виду кредитования на 1 июля 
составила 10 миллиардов 467,7 миллиона 
рублей. По сравнению c предыдущим меся-
цем сумма увеличилась на 93,7 миллиона 
рублей. Банки минувшей осенью также огра-
ничивали кредитование недвижимости, но 
в начале нынешнего года начали возобнов-
лять это кредитование. Примечательно, что 
на протяжении всего 2020 года и в этом году 
долги белорусов перед банками по недвижи-
мости растут.

ТРАГЕДЫЯ

Сегодня, 6 августа, на Аллее сла-
вы Восточного кладбища открывает-
ся памятник народному артисту СССР 
Игорю Лученку – событие приурочено ко 
дню рождения композитора. Надгробный 
мемориал создан скульпторами Иваном 
Мисько, Александром Финским, и архи-
тектором Владимиром Крамаренко. 
Накануне я встретилась с народным 
художником Иваном Якимович МИСЬКО, 
который был близким товарищем велико-
го белорусского композитора-песенника. Он 
рассказал:

– Сейчас я работаю над рельефом Игоря 
Лученка, хочу выставить его на персо-
нальной выставке в честь своего 90-летия. 
Юбилей через полгода. Время идет, оста-
новить его невозможно, и надо успеть. 
Кстати, о времени. Однажды с Лученком 
мы были на Московском (Восточном. – 
Ред.) кладбище, и он мне говорит: «Ты 
посмотри, какие нахалы – все места уже 
позанимали». – «Ты торопишься?» – «Нет. 
Но надо думать и об этом…».

– Игорь Михайлович любил пошу-
тить. Вообще у него, мне кажется, был 
типаж вечного юноши: поджарый, опти-
мистичный, с молниеносной реакцией…

– Он был непредсказуемый, поэтому с 
ним надо было быть осторожным. Мог и 
вспылить, обидеться, собраться и уйти. Я 
долгое время хотел снять маску с его руки, 
и все ждал момента, чтобы затеять этот 
разговор. И не получалось… Но однажды 
все-таки словил его хорошее состояние, 
осторожно так начал: «Какая красивая у 
тебя рука… Дай-ка сниму с нее маску». – 
«Зачем?» – «Для истории!». Задумался… 
Протянул правую руку. «Почему правая?» 
– «Она рабочая». Ну, я тут же взялся за 
работу. Вон стоит теперь слепок около 
стенки. Я очень доволен.

– А правда, у композитора была рабо-
чая рука – сильная, с крупными венами. 
Как у молотобойца… А с натуры Игоря 
Михайловича вы много лепили? А на 
рельефе Юрий Михайлович у вас у вас 
мятежный…

– Бурлящий. Было трудно уловить 

состояние Лученка – чтобы это был ком-
позитор!

– Тем более Игорь Михайлович был не 
приглаженный даже внешне.

– А как только делаешь его гладеньким, 
то нет Лученка! Он был ершистым по сути. 
С ним только столкнешься на улице, и 
сразу лавина информации. Думаю, что со 
временем такому человеку в Минске надо 
установить памятник. Создана комиссия 
по увековечиванию его памяти, но она 
пока ни разу не собралась. Чем мы хороши, 
так это поговорить: «Это сделаем, это сде-
лаем». И – забыли. 

– В последний год правительству не до 
мастеров культуры, это понятно.

– А знаете, что сейчас у меня в замыс-
лах? Хочу сделать скульптуру о ковид-19.

– О пандемии?!
– Женское лицо, маска, шапочка. Ищу 

образ. Один вариант уже сделал, но не 
могу остановиться: мучает, преследует 
меня эта идея.

– Что, кто-нибудь из вашей семьи 
болел ковидом?

– Никто. И меня пронесло. Мимо, 
мимо… Уже и прививку сделал. 

– Вы очень хорошо выглядите. И оде-
ты так элегантно.

– Стараюсь. Это у меня пижонство 
такое.

– Расскажите, у вас есть секреты здо-
ровья и долголетия?

– Никаких секретов. Встаю в пять утра, 
попью водички и в семь выхожу на рабо-
ту. В мастерской пью кофе. С корицей, 
сливками и сухарями. Посижу, подумаю: 
«Надо заварить себе чаю». Но почему-то 
рука опять тянется за кофе. А когда-то, в 
юности, вкуса кофе я просто не понимал! А 
сейчас кофеман. Полезно, не полезно – шут 
его знает. 

– Вы часто обращаетесь к врачам? Я 
имею в виду профосмотр. 

– Два раза в год.
– Вас оставили в лечкомиссии?
– Нет. Ни одного народного в лечкомис-

сии не оставили. А когда строили, говори-
ли: «Это все для вас, для вас…»

– Разделили художников и чиновни-
ков… А раньше к вам в мастерскую чуть 
ли не все секретари ЦК переходили в 
гости.

– И Машеров, и Кузьмин, а Дементей 
даже позировал мне. Много было гостей. 
Я ведь зациклился на теме космонавтики.

– А это тема государственная.
– А космонавт Олег Новицкий, который 

и сейчас на орбите, мне трижды с корабля 
уже звонил. Вообще у нас с ним одна тема: 
инопланетяне. Какими они могут быть? 
Я ему говорю: «Подскажи, ты же был в 

открытом космосе!» Я хочу сделать такую 
скульптуру к открытию своей персоналки.

– Вы верите в существование иных 
миров?

– Верю! И отказаться от этого замысла 
никак не могу.

– А в Господа Бога?
– Верю во Всевышнего. Но не верю 

священникам. Мне часто непонятно 
их поведение. И знаете, хорошо, что ко 
Всевышнему нельзя обратиться запросто. 
Иначе бы люди задали столько глупых 
вопросов. У Него был бы инфаркт или 
инсульт. Ну, я бы тоже не удержался от 
вопросов, наверное. 

– Иван Яковлевич, вы однолюб во 
всем: одна центральная – космическая 
– тема в искусстве, один брак в судьбе. 
Кстати, ваша жена – дочка большого пар-
тийного босса, бывшего секретаря ЦК 
Владимира Мицкевича. Хороший был 
человек?

– Для меня – да. Полешук... А для всех 
быть хорошим нельзя. 

– Вас часто подкалывали, что благо-
даря тестю творческие заказы получали?

– Никогда. И я от него лично ничего не 
получал.

– А квартира на Броневом переулке?
– Это ж его дочки квартира.
– То есть, когда вы поженились, у нее 

уже была эта жилплощадь?
– Да. Ирина ведь была замужем, она 

разошлась, чтобы соединиться со мной.
– Так вы отбили свою Ирину у друго-

го?
– Отбил. Как увидел на переходе возле 

ГУМа, так и пошел за ней. Ноги краси-
вые, осанка… А через два месяца сыграли 
свадьбу. 

– А Мицкевич вас быстро принял как 
члена семьи?

– Как-то мы довольно легко подружи-
лись. А Ира молодец, самое главное ее 
качество, она не мешала мне работать в 
мастерской. Хотя и контролировала, не без 
этого. Жена! А я ведь в мастерской с утра 
до вечера. И так всю жизнь.

Елена МОЛОЧКО.

Иван Мисько  
и Игорь Лученок 

в мастерской.
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ПАЗІЦЫЯ

Марыя КАЛеСНІКАВА: 

«Лукашэнка забыўся, што жыць яму не з Пуціным»
У дзень пачатку суда над Марыяй Калеснікавай расійскі тэлеканал «Дождь» апублікаваў інтэрв’ю, якое яна дала з-за кратаў напярэдадні.

– Неўзабаве вашу справу будуць раз-
глядаць у судзе. Што вы цяпер можаце 
расказаць пра гэтыя абвінавачанні?

– Абсурднае абвінавачанне, паводле якога 
нам з Максімам Знакам пагражае да 12 гадоў 
за тое, чаго мы не ўчынялі, – гэта сведчан-
не прававой сваволі паліцэйскай дзяржавы. 
Улада панічна баіцца адкрытага працэсу, дзе 
ўсе пабачаць, што насамрэч галоўнай небя-
спекай і пагрозай для беларусаў, Беларусі і 
нацыянальнай бяспекі сама ўлада і ёсць.

– Ці вам за ўвесь гэты час прапаноўвалі 
супрацоўнічаць? Мо напісаць прашэнне 
аб памілаванні ці прызнаць віну ў абмен 
на свабоду?

– Так, у розных формах, але, прапану-
ючы, яны і самі не надта каб верылі ў маю 
згоду. Я сама прапаную ініцыяваць дыялог, 
перамовы, каб спыніць супрацьстаянне ў 
грамадстве. Мяне «пачулі» і прапанавалі 
здымацца ў кіно а-ля Раман [Пратасевіч]. 
Адказала, што Маркаў (кіраўнік АНТ. – 
РС) можа прыйсці, я падрабязна апавяду 
шокавую праўду пра выкраданне, следства 
і беззаконне ў турме. Нешта не прыходзіць. 
Паколькі я невінаватая, то выключаю маг-
чымасць напісання прашэнняў.

– Калі будуць такія прапановы, як бы 
вы адрэагавалі?

– Гэта банда подлых баязлівых 
напарстачнікаў, і дзіўна было б ім давя-
раць. Яны ж заўсёды хлусяць. Не вер, не 
бойся, не прасі і смейся – гэта мой прын-
цып адносін з імі.

– Што вы думаеце пра людзей, якія 
пагаджаюцца на такія ўмовы для выхаду 
на свабоду?

– Ні ў якім разе нікога не асуджаю. 
Кожны з нас сам робіць свой выбар, зыход-
зячы з абставін, у якіх знаходзіцца, і сам 
нясе за яго адказнасць, найперш перад 
сабой.

– Ці вам удаецца неяк атрымліваць 
навіны? Ці можаце неяк сачыць за тым, 
што адбываецца ў краіне?

– Часткова ад адвакатаў, дзяржаўных 
газет і ТБ. Не заўжды зразумела, праўда, 
ці то БТ – філія КДБ, ці то наадварот. 
Смешна, як яны ўжо больш за год напера-
бой даказваюць адно аднаму, што іх боль-
шасць, але не 3%.

– Вы, пэўна, чулі пра прысуд Віктару 
Бабарыку. Ці чакалі, што ён будзе такім 
суровым?

– Не сумнявалася, што ён будзе суровым. 
Бо чым слабейшая ўлада, тым суровейшы 
прысуд. Віктар Дзмітрыевіч ужо больш як 
год у турме, але ў яго высокі рэйтынг, ён не 
здрадзіў сабе, не пайшоў на здзелку з сум-
леннем, нягледзячы на тое, што ягоны сын, 
блізкія і каманда ў закладніках. Яны баяцца 

яго, бо самі ні на што, апроч гвалту, не здат-
ныя.

– Хутка будзе год пасля вашага затры-
мання. Ці чакалі, што прабудзеце ў СІЗА 
гэтак доўга? Ці думалі пра гэта?

– Я ведала, што, застаўшыся ў Беларусі 
пасля 9 жніўня, лёгка і проста не будзе, 
але я была да гэтага гатовая. А 7 верасня я 
ўвогуле не была ўпэўненая, што застануся 
жывой і гэта “не апошні панядзелак” у 
маім жыцці. Праз год я жывая – і гэта не 
можа не радаваць!

– Ці шкадуеце пра нешта цяпер, праз 
год? Ці дапускалі, што лепш варта было 
з’ехаць?

– Ні пра што я не шкадую, лічу, што 

парваць пашпарт, выключыўшы сваю 
дэпартацыю, – адзінае правільнае рашэнне. 
Выявілася, што ўсе чуткі пра магутнасць 
КДБ моцна перабольшаныя, і аднаго руху 
рукі дастаткова, каб усе іхныя баязлівыя 
планы рассыпаліся ўшчэнт. Зло абавязкова 
пераігрывае само сябе.

– Год пасля выбараў. З якімі эмоцыямі 
вы ўспамінаеце той жнівень і падзеі, якія 
адбыліся далей? Ці з’явілася расчараван-
не, ці мо наадварот?

– Усё лета – абсалютны драйв, мора 
пазітыву, дабра, усмешак і любові. Было 
складана, але гэта было таго варта. 
Расчараванняў няма, а вось захапленняў 
– акіян! Захапленне неймавернымі 
беларусамі і непераадольным імкненнем да 
свабоды, гатоўнасцю за яе змагацца.

– Як сітуацыя можа развівацца далей? 
Што павінна здарыцца, каб яна ў Беларусі 
змянілася?

– Сітуацыя мяняецца гэтак імкліва, што 
ў стане турбулентнасці немагчыма нешта 
прагназаваць. Ясна, што бяздушныя ўчынкі 
ўлады, рэпрэсіі, зачысткі медыя- і інфаполя, 
«Боінг» (пасадка самалёта з Пратасевічам. – 
Заўв. «Дождь»), мігранты, забойства бізнесу 
і паталагічная няздатнасць пралічваць 
наступствы сваіх дзеянняў хоць на крок-два 
наперад на тле поўнай адсутнасці даверу 
народу і зваротнай сувязі немінуча вядзе да 
яе [улады] краху.

– Ці на некага і на нешта разлічваеце 
цяпер у гэтым пытанні?

– Думаю, што і цяпер беларусы маглі 
б самі вырашыць свае праблемы, але для 
гэтага патрэбны палітычная воля, мудрасць 
і смеласць. Пачаць дыялог з народам – гэта 
адзінае, што відавочна задаволіла б усіх і 
адвяло б краіну ад краю прорвы, да якой 
так няўмольна вядзе ўлада.

– Ці могуць еўрапейскія санкцыі неяк 
паўплываць на тое, што адбываецца? Ці 
павінны заходнія краіны рэагаваць на 
падзеі ў Беларусі і як?

– Для беларусаў вельмі важная пад-
трымка міжнароднай супольнасці, важна 
ведаць і адчуваць, што ў сітуацыі тэрору і 
«звар я̓целага катка» мы не адны.

– У мінулых інтэрв’ю мы абмяркоўвалі 
з вамі і ролю Расіі ў тым, што адбыва-
ецца. Расійскія ўлады падтрымліваюць 
Аляксандра Лукашэнку, прынамсі на 
афіцыйным узроўні. Наколькі вялікая 
роля Расіі ў тым, што адбываецца цяпер 
у Беларусі, і ў тым, што Аляксандр 
Лукашэнка захаваў пост?

– Ніхто не дапускае думкі, што 
кіраўніцтва Расійскай Федэрацыі давярае 
Лукашэнку ці хоць на ёту верыць ягоным 
абяцанням. Мы не ведаем, ці ёсць падтрым-
ка насамрэч і ў чым яна выяўляецца, апроч 
размоваў пра яе. Факты – упартая рэч: банк 
«Газпрома» знішчаны, топы ў турме, [Соф я̓] 
Сапега ў Мінску, самалёты ў Крым так і не 
паляцелі і гэтак далей. Усе размовы пра «пад-
трымку» – пыл у вочы. Але відавочна, што 
Лукашэнку прасцей на каленях паўзці па 
«падтрымку», чым спыніць супрацьстаянне 
ў Беларусі. Ён, відаць, забыўся, што жыць 
яму не з Пуціным, а з беларусамі.

– Ці разлічвалі вы напачатку на пад-
трымку Расіі?

– Не. Як штаб Бабарыкі мы прынцыпо-
ва былі супраць умяшання іншых краін 
ва ўнутраныя справы Рэспублікі Беларусь. 
Калі Лукашэнка развязаў вайну супраць 
нас, мы прапаноўвалі пачаць дыялог сваімі 
сіламі альбо пры пасярэдніцтве РФ, ЕС і 
АБСЕ. Гэта наша сумленная і паслядоўная 
пазіцыя. Я і цяпер лічу, што толькі дыялог 
дазволіць выйсці з крызісу.

– Што вы хацелі б сказаць беларусам?
– Я веру ў беларусаў і люблю Беларусь. 

Перажываю за ўсіх, але ведаю, што зло 
абавязкова пераіграе само сябе, а дабро 
абавязкова пераможа. Нашы маленькія 
крокі вядуць да вялікіх перамог. А свабода 
і будучыня Беларусі вартыя таго, каб за іх 
змагацца. Разам пераможам!

– Якія вашы ўмовы ўтрымання? Да 
чаго вы змаглі прывыкнуць?

– Вядома, умовы ўтрымання цяпер леп-
шыя, але я дакладна ведаю, што яны могуць 
пагоршыцца ў кожны момант. Чалавек пры-
выкае да ўсяго, а ў беларусаў прывыкан-
не да цяжкасцяў лічыцца нацыянальнай 
асаблівасцю!

У пэўным сэнсе я прызвычаіўся да затры-
мання, і дні ідуць, напоўненыя дзейнасцю, 
якая можа падацца звычайнаму чалавеку 
вельмі дзіўнай. Я спрабую адзначаць гэтыя 
абсурдныя і трагікамічныя моманты.

Калі падумаць, ёсць некаторыя рэчы, да 
якіх проста нельга прывыкнуць. Напрыклад, 
немагчымасць атрымаць пэўныя дробязі -- 
кефір, колу, бананы, маліны, тачылку для 
алоўкаў... Часам адсутнічае нешта абстрак-
тнае, чаго я раней не ацэньваў і нават не 
заўважаў. Акрамя відавочных рэчаў, якіх, 
магчыма, нестае, самым цяжкім для мяне 
было прывыкнуць да адсутнасці цемры і 
адзіноты.

Добра, што мы – тыя, хто ў такой жа 
сітуацыі, як і я, – не прывыкаем да гэта-
га цалкам. Таму што прывыкнуць да гэта-
га азначае прыняць навязаную думку: вы 
заслугоўваеце гэтага, вы злачынцы, і нічога 
страшнага няма ў тым, што вы не можаце 
зрабіць большую частку таго, што могуць 
зрабіць нармальныя людзі. Але мы не згод-
ныя, проста не прывыкаем.

– Вы самі юрыст. Якую ролю вы ады-
грываеце ў сваёй уласнай судовай справе?

– На жаль, аднаго з маіх адвакатаў Сяргея 
Зікрацкага  пазбавілі ліцэнзіі. Маю аба-
рону забяспечваюць спецыялісты ў 
крымінальным кодэксе – Дзмітрый Лаеўскі 
і Яўген Пыльчанка – што не мая спецы-
яльнасць. Юрыст  Надзея Знак  дапама-

гае аб¦яднаць абарону, уважліва ставіцца 
да кожнай дэталі справы, шукае карысныя 
кроплі інфармацыі ў акіяне дадзеных. Мае 
адвакаты фантастычныя! Назіраючы за 
справай звонку, лягчэй весці абарону, заста-
вацца бесстароннім і, такім чынам, лепш 
разумець, як можна інтэрпрэтаваць даку-
менты ў судзе.

Але я не чужы ў сваёй справе: вы не 
можаце сабе ўявіць, з якім энтузіязмам гато-
вы працаваць адвакат, калі ўпершыню за 
дзевяць месяцаў ён атрымае магчымасць 
займацца тым, што любіць, і ўсё тваё жыццё, 
тваё далейшае жыццё – без перабольшання! 
– залежыць ад выніку.

Я вельмі ўважліва стаўлюся да сваёй 
справы. Увесь час цягам месяца штодня 
чытаў тэчкі, рабіў нататкі, маляваў дыя-
грамы і паказваў доказы неадпаведнасці 
абвінавачвання фактам.

Часам мне кажуць, што спадзявацца на 
бесстаронні працэс ці нават на прававую 
аснову справы – наіўна. Аднак на праця-
гу ўсёй выбарчай кампаніі мы ўвесь час 
выкарыстоўвалі юрыдычныя магчымасці 
для абароны сваіх правоў, і я, вядома, гэтым 
разам таксама іх не прапушчу.

– Ці шкадуеце вы, што далучыліся да 
каманды кандыдата Віктара Бабарыкі на 
прэзідэнцкіх выбарах 2020 года?

– Я не хацеў бы, каб мае словы «я 
ні пра што не шкадую» гучалі як брава-
да, таму паспрабую патлумачыць прагма-
тычна. У жыцці для таго, каб у нашым 
настроі, гэтым эмацыянальным кактэйлі, 
пераважалі задавальненне і ўсведамленне 
таго, што зрабіў добра, а не шкадаван-
не і прыгнечанасць, дастаткова дзейнічаць 
прыстойна і дзеля дабра. Год таму я шмат 
працаваў дзеля дабра і на падставе зако-

ну. Таму ў мяне чыстае сумленне наконт 
вартасці маіх дзеянняў.

Але адыдзем ад эмоцый дзеля логікі. 
Сёння як юрыст я ведаю, бо перажыў сам, 
што адбылося і чаго не адбылося падчас 
выбарчай кампаніі 2020 года. Праблемы, з 
якімі мы сутыкнуліся, былі глабальнымі, і 
яны важныя для ўсіх членаў грамадства.

Калі метафарычна задаць сабе пытанне: 
ці варта шкадаваць, што ты пайшоў у склеп 
і выявіў пажар, ці лепш ніколі не адчыняць 
дзверы і жыць у спакойным няведанні? Гэта 
не лепш, вядома. Я пра гэта не шкадую.

– Ці былі вы гатовыя да наступстваў 
сваёй ангажаванасці?

– 8 тысяч чалавек, якія падпісаліся ў маі 

2020 года, каб далучыцца да ініцыятывы 
Віктара Бабарыкі, у тым ліку і я, тэарэ-
тычна дапускалі магчымасць негатыўных 
наступстваў. Але наўрад ці хто мог прад-
казаць маштабы і асіметрыю рэпрэсій. 
Добраахвотнікаў у штабе нельга лічыць 
камбатантамі або рэвалюцыянерамі. Мы 
проста прыйшлі, каб удзельнічаць у выбар-
чай кампаніі з дапамогай законных метадаў і 
сродкаў, бо ў краіне былі абвешчаны выбары, 
і прыняць удзел мог кожны. Як і ў выпадку 
з агнём, схаваным у склепе, добра, што мы 
ўсё выявілі, і што далей ілюзій няма. Гэта 
добра, але надзвычай расчароўвае як тых, 
хто паддаўся ціску, так і тых, хто апынуўся 
ў спіралі падзення, хто даўно ўжо дасягнуў 
дна і, здаецца, працягвае падаць.

– Як вы думаеце, што павінны зрабіць 
міжнародныя суб�екты, каб паўплываць 
на сітуацыю ў Беларусі?

– Ужо некалькі месяцаў у мяне няма 
доступу да поўнай інфармацыі пра тое, 
што адбываецца ў Беларусі, свеце, таму я 
не магу каментаваць, а хутчэй здагадвац-
ца. Мне здаецца, што галоўнае пры выбары 
дзейнічаць – памятаць, хто канчатковы 
бенефіцыяр любой дапамогі, што ва ўсіх 
дзеяннях, якія павінны рабіць самі бела-
русы, яны з’яўляюцца мэтай, а не сродкам. 
Як ні дзіўна, 2021 год абвешчаны Годам 
нацыянальнага адзінства ў Беларусі. Так 
што нават маленькія крокі да кансэнсусу, 
вяртання да закону і да ісціны – гэта ўжо 
шмат. Я не ведаю, ці ёсць спосаб пачаць 
канструктыўны дыялог, а не імітацыйны 
дыялог, змяшаны з гвалтам. Але я думаю, 
што кожны дзень мы аддаляемся ад таго 
месца, дзе павінен быў пачацца наш шлях 
да нармальнасці.

(Радыё Свабода)

З-ЗА КРАТАЎ

Максім ЗНАК: 
«Ніхто не мог прадказаць 

 маштабы і асіметрыю рэпрэсій»
У дзень пачатку суда над Максімам Знакам і Марыяй Калеснікавай і французскае Le Courrier d’Europe centrale і бельгійскае La Libre Belgique 

выданні апублікавалі інтэрв’ю, якое Максім Знак даў з-за кратаў.



Л Ю С Т Э Р К А44
РЕДКИЙ АДРЕС

http://www.nv-online.info

6 ÆÍI¡Íß 2021 ã.

В советские времена Беларусь обеспечивала музы-
кальными инструментами едва ли не весь Союз. Многие 
наверняка помнят фортепиано с названиями «Октава» 
и «Беларусь». Они были почти в каждой школе наравне 
с таллиннской «Эстонией». Выпускали в БССР цимбалы, 
балалайки и гитары.

А еще – баяны. Ими занимался Молодечненский 
завод музыкальных инструментов, в 80-х годах в его 
цехах собирали около 40 тысяч единиц в год. Но в 90-х 
госпредприятия не стало. Однако технологии произ-
водства народного инструмента в Молодечно все же 
удалось сохранить.

Я побывал на частной фабрике «Зонта» и нашел отве-
ты на вопросы, почему белорусский баян не собирают 
на конвейере, сколько времени уходит на изготовление 
одного инструмента и почему в Европе так ценится 
«кнопочный аккордеон» из Молодечно.

Тонкая ручная работа
Своим возникновением баян вообще-то обязан гар-

мони, она появилась более двух веков назад. Усилиями 
различных мастеров и многих поколений гармонь 
усложнили, улучшили и превратили в технически слож-
ный механизм.

Когда прибываешь на фабрику «Зонта», сперва созда-
ется впечатление, что вся эта история об уникальности – 
самый обычный народный баян. Ну, нахваливают сами 
себя мастера, как говорится.

Невзрачное двухэтажное здание фабрики, часть 
помещений – в подвале. Производство как производ-
ство. Но вся суть – в деталях.

Из чего состоит баян?

«Деталей у баяна немало – около 2,5 тысячи. Потому 
и собрать такой инструмент – задача посильная не 
всем», – начинает беседу с нами начальник производства 
Владимир Стасевич.

Владимир Иванович показывает цеха. Небольшие 
комнаты, в которых трудится около 25 человек.

«Вот эти мужики создают сердце баяна – голосовые 
планки. В ней находятся металлические язычки, их может 
быть до 800 в одном инструменте. Каждый язычок кре-
пится в планку, но с определенным зазором, от которого 
зависит звучание. Воздух проходит через зазоры – так и 
рождается звук», – рассказывает начальник производства.

В разговор вступает Михаил Ситько, музыкальный 

мастер, он как раз и занимается изготовлением планок. 
Сам он по образованию кларнетист. А с баянами рабо-
тает уже 30 лет.

«Так получилось. Здесь обязательно слух нужно 
иметь – потому музыкальное прошлое очень выручает 
сейчас. Но и хорошие руки должны быть. Выточить 
аккуратно язычки, чтобы они звучали хорошо. Кстати, 
звучание своего баяна узнаю с закрытыми глазами», – 
рассказывает специалист.

На входе в его рабочую комнату – плакат с изобра-
жением известного белорусского баяниста Владислава 
Плиговки, с автографом.

«Он долго играл на моем инструменте. И многие 
конкурсы выиграл, кстати. Но сейчас уже играет не на 
«Зонте», а на «Scandalli» (баян итальянского производ-
ства)», – вспоминает Михаил Александрович.

Плиговка выиграл все, что устраивали в мире для 
баянистов, – конкурсы в Европе, США и Австралии. 
Среди них — чемпионат мира баянного искусства 
«Клингенталь». Победа на нем считается вершиной 
мастерства. Для предприятия же сотрудничество с 
Плиговкой – гордость, ведь такой именитый баянист 
начинал карьеру с их инструмента.

«И баянов одинаковых не бывает. Это штучный 
товар. Каждый заказчик требует свое звучание, – рас-
сказывает особенности изготовления Михаил Ситько. 
– Россияне просят, чтобы громче звуки были, а итальян-
цы – потише, разливистее. Тем более на Западе хорошие 
залы и хорошая акустика».

Говорят, настроить баян сложнее, чем орган. Эта опе-
рация у мастера-настройщика может занимать и неделю.

Порвать меха?

Мастером по изготовлению мехов вот уже 22 года 
работает Елена Монид. С порога задаемся популярным 
вопросом: порвать меха можно?

«Можно, – смеется Елена. – Но нужно очень 
постараться. А вообще основа меха – картон. 
Специальный, плотный. Мы его связываем, обкле-
иваем, обшиваем тканью. А потом мех отлеживает-
ся две недели, и только тогда соединяем правый и 
левый корпус баяна».

Мастер показывает потрепанный мех, его принесли для 
ремонта. Подшучиваем: «Может, тещу так хоронили?»

«Все может быть, – юморит уже начальник произ-

водства Владимир Стасевич. – Хотя на нашей памяти 
такого не было. Но на праздниках меха рвали и потом в 
ремонт приносили – такое бывало!»

Сделай сам
На «Зонте» почти все детали делают сами. И корпуса, 

и резонаторы (в них потом вставляют голосовые план-
ки). Если надо, то сошьют чехол для инструмента.

За механику левой и правой части баяна, кстати, 
отвечают разные цеха и разные специалисты. Здесь каж-
дый заточен под что-то свое. 

Материалы для деталей приходится в основном заку-
пать за рубежом. 

В токарном цехе из дерева выпиливают те самые 
резонаторы. Древесину либо заказывают в России, либо 
везут из Витебской области. Нужен либо бук, либо 
«резонансная ель».

«Она на севере растет, и плотность у нее особая. 
Белорусская обычная ель не годится. Мы даже из хоро-
шего дерева до 50 процентов отбраковываем», – делится 
особенностями изготовления резонаторов столяр Павел.

Суперспециалисты
На предприятии все специалисты уникальны, заве-

ряет руководство.
Тот же столяр Паша, заменить которого некем. Если 

он захочет уйти, то ему придется готовить вместо себя 
замену. Человек должен пройти обучение. И только ког-
да освоит все тонкости, его могут принять на работу.

На особом счету и Марина Чаевская. На фабрике 
она облицовщик музыкальных инструментов. Работа 
вредная – приходится быть в отдельном помещении, в 
специальном респираторе.

Марина обклеивает баяны. Как говорит сама, создает 
их запоминающийся образ. Хотя заказчики почему-то 
предпочитают черный цвет, классический. На западе 
делают модели поинтереснее.

«Но если заказчик пожелает – мы тоже и цвет любой 
сделаем, захотите – и стразы наклеим, все что душе 
угодно», – отмечает мастер.

Материал для отделки инструмента – целлулоид. Его 
специально вымачивают 12 часов в растворе с ацетоном, 
благодаря чему он становится мягким, а значит – им уже 
можно обклеивать баян.

Финальная часть – шлифовка, после которой инстру-
мент становится не матовым, а глянцевым.

От коронавируса спаслись!
На фабрике вспышки коронавируса, говорят, не было.
«Вовремя купировали, – отмахивается начальник 

производства Владимир Стасевич. – Переживали. Если 
кто-то заболеет из работников – сразу разрывается 
цепочка. И фабрика останавливается, а заказы выпол-
нять нужно в срок».

Хотя итальянцы из-за пандемии до сих пор три своих 
баяна забрать не могут. Лежат на складе. Один инстру-
мент ждет отправки и в Польшу. Но просто так баян не 

отправишь почтой – весит он немало, около 15 кило-
граммов, а если при транспортировке бросят – звучание 
нужно будет перенастраивать.

Потому, как правило, инструмент забирает сам заказ-
чик. Приезжает на предприятие – и вместе с настройщи-
ком еще раз подгоняет звучание «под себя».

Стоимость баяна – как у автомобиля
На столе в отделе продаж стоит красивый черный 

баян «Зонта». Интересуемся – кому принадлежит. 
Оказалось, привезли из Дома культуры Мозырского 
НПЗ.

«Чтобы нефть под музыку лучше продавалась, – 
шутят работники. – А если серьезно, то что-то подрегу-
лировать надо, вот они и вернули. Игрушка дорогая, эта 
стоит порядка 16 тысяч рублей. Поэтому мы и гарантию 
на 2 года даем, и специалиста на место отправим, если 
нужно, чтобы устранил неисправности или отрегулиро-
вал звук».

Ростислав Мойса, директор и совладелец фабрики, 
рассказывает, что на предприятии не гонятся за количе-
ством заказов. Главное – качественное исполнение.

«Один баян делаем порядка 3 месяцев. От заготовок 
до упаковки», – рассказывает он.

Вспоминает руководитель и визит Анатолия Тозика, 
когда тот был вице-премьером.

«Он посмотрел, как мы работаем и что производим, 
и сказал, что после Великой Китайской стены это вто-
рое место, которое его поразило за долгие годы. Так что 
выводы сами делайте», – смеется Мойса.

В основном технику на фабрике покупают частные 
компании либо бюджетные структуры – музыкальные 
школы, колледжи, академии.

«Много работаем и с Россией. Отправляем 
инструменты в Италию, Германию, Францию, 
Польшу, были заказы в Аргентину и США», – гово-
рит директор.

Перепродать баян в Европе
Руководитель фабрики рассказывает о том, что были 

случаи, когда перепродавали белорусские баяны.
«Мы итальянцам продали где-то за 7 тысяч евро 

инструмент. А через некоторое время на eBay видим его 
за 13 тысяч», – вспоминает случай Ростислав Иванович.

«А все почему? Потому что у них на фабриках похо-
жие экземпляры будут стоить в несколько раз дороже», 
– резюмирует директор фабрики.

Он вспоминает и случай, когда в Китае у одного 
известного артиста украли баян производства «Зонта»: 

«Оставил в поезде на полке, на гастролях был, лег 
спать, а проснулся – баяна нет, приглянулся кому-то!»

Баян vs аккордеон
На «Зонте» делают более 20 разновидностей бая-

нов. Если надо – соберут гармонь. При желании 
– и аккордеон. Оказалось, что это и вовсе одна 
из нескольких в мире фабрик, которая выпуска-
ет аккордеоны с 55 нотами на правой клавиатуре. 
Почти как на рояле.

«Мы делаем аккордеоны системы Кравцова, профес-
сора из Санкт-Петербурга. Это не баян и не аккордеон, а 
что-то среднее между ними», – говорит директор.

С его слов, аккордеон вообще проигрывает баяну в 
эргономике. На баяне можно сыграть почти все произ-
ведения, взять все октавы. У обычного аккордеона диа-
пазон уже. Потому на него и спрос меньше.

Баян – состояние души?
Спрос на музыкальные инструменты, говорят 

на фабрике, не падает. Проблема в другом – совре-
менное поколение не слушает инструментальную 
музыку.

«Вот даже советская попса была, ее мы играли на 
баяне. А это теперешнее я не знаю, как играть, – раздо-
садованно говорит Ростислав Мойса и добавляет: – Вот 
все ругают американцев, мол, ума немного. А вы посмо-
трите, кто у них в основном побеждает на «Грэмми», 
– исполнители кантри-музыки. Они ценят свое, аутен-
тичное».

Но руководитель фабрики уверен: пока советское 
поколение живо – спрос на баян будет всегда.

«Это состояние души, понимаете? Но и играть на 
таком инструменте нужно уметь. И желательно на хоро-
шем», – напоследок говорит Мойса.

Денис КОШЕЛЕВ.
(Sputnik Belarus)

РУЧНАЯ РАБОТА  
В Молодечно делают баяны и продают их по всему миру.
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В ВОЗ 
прогнозируют 
исчезновение 

трех видов 
рака в 

ближайшие 
десятилетия

Во Всемирной организации здра-
воохранения (ВОЗ) считают, что в 
ближайшие десятилетия человече-
ство может избавиться от трех видов 
рака, сообщает РИА «Новости».

Рак легких можно будет побе-
дить, если человечество избавится 
от курения. Исследования в области 
влияния никотина на здоровье чело-
века показывают, что именно дым 
от табака вызывает рак легких.

Схожий способ существует для 
победы над раком печени и раком 
толстой кишки – отказ от упо-
требления алкоголя. Кроме того, 
в России проводят вакцинацию 
против гепатита В, который также 
вызывает рак печени.

Рак шейки матки можно побе-
дить, избавившись от возбудителя – 
вируса папилломы человека. Против 
него также существует вакцина.

До этого ученые смогли практиче-
ски полностью исключить риск разви-
тия у женщин рака молочной железы.

Ранее ученые случайно нашли сред-
ство от большинства типов рака. Новый 
тип рецепторов иммунных клеток позво-
лит создать универсальную иммунотера-
пию для множества видов рака, надеются 
британские исследователи.

Данила ТИТОрЕНКО.
(gazeta.ru)

Какой народ крестил князь Владимир?
Путин своей абсолютно безграмотной «исторической» статьей о едином трехголовом народе открыл ящик Пандоры.

Состояние 24 богатейших россиян превысило 
рублевые сбережения всего населения страны

Уровень неравенства доходов в России – один из самых высоких в мире

28 июля отмечается в Украине и в 
России в связи с одним событием, но назы-
вается немного по-разному и имеет раз-
ный статус. В России это «День крещения 
Руси» – памятная дата. В Украине – «День 
крещения Киевской Руси – Украины» и это 
государственный праздник.

И само событие, и его главное действу-
ющее лицо – князь Владимир – всегда 
были предметом попыток приватизации 
политиками России и Украины. После 2014 
года, когда Россия оккупировала Крым 
и развязала агрессивную войну против 
Украины, эти попытки перешли в фазу 
информационной войны, в которой исто-
рические факты, названия, а также памят-
ники использовались в качестве снарядов 
в информационной войне. Войне, в ходе 
которой Украина стремилась найти в исто-
рии доказательства своего суверенитета, а 
Россия – «оправдания» своей агрессии и 
«права на оккупацию.

Одним из проявлений этой войны 
стала война памятников. В 2016 году на 
Боровицкой площади рядом с Кремлем был 
воздвигнут громадный, высотой 17,5 метров 
истукан, изображающий князя Владимира. 
Изначально ставилась задача создать исту-
кан 24 метра ростом и тем самым перекрыть 
размерами памятник князю Владимиру в 
Киеве, скульптора Клодта, поставленный 
в 1853 году. Высота киевского Владимира – 
20,4 метра с пьедесталом. Киевский князь 
стоит на высоком берегу Днепра и выгля-
дит органично. Московский истукан, тор-
чащий посреди ровного места, выглядит 
странно. Первоначально его хотели про-
писать на Воробьевых горах, но москвичи 
возмутились и пришельца переселили в 
Кремль, рядом с тезкой, ради тщеславия 
которого все это и затевалось. Ни тогда, ни 
сейчас никто не может толком объяснить, 
зачем в Москве нужен памятник человеку, 
который никогда в столице РФ не был, при-
чем, по уважительной причине, поскольку 
умер за 132 года до основания Москвы.

Путин своей абсолютно безграмотной 
«исторической» статьей о едином трехголо-
вом народе открыл ящик Пандоры.

Зеленский ответил Путину снача-
ла коротко: «мы не один народ», и была 
надежда, что он этим ограничится, впол-
не резонно заявив, что писать историче-
ские трактаты – дело историков, а удел 
политиков – создавать лучшие условия для 
жизни своих современников. Но президент 

Украины не удержался и, выступая по слу-
чаю годовщины крещения Киевской Руси 
дал Путину вполне развернутую отповедь 
с ярко выраженными личностными инто-
нациями:

«Киевская Русь – это мать нашей исто-
рии. 24 области Украины и полуостров 
Крым – ее родные дети. И они по праву – ее 
наследники. А двоюродным племянникам 
и очень дальним родственникам не нуж-
но посягать на ее наследство. И пытать-
ся доказать свою причастность к истории 
тысячи лет и тысячи событий, находясь от 
мест, где они происходили, за тысячи кило-
метров». Конец цитаты.

Жаль, что в стремлении отстоять исто-
рическую правду – а она тут вполне оче-
видно на стороне Украины – Владимир 
Зеленский дал путинской обслуге столь-
ко поводов для насмешек и придирок. 
Расстояние от Москвы до Киева по трассе 
составляет 852 км, а по прямой – 756 км, 
а не «тысячи километров», как следует из 
выступления президента Украины. Ну, и 
записывать в «родные дети» Киевской Руси 

только 24 области Украины и полуостров 
Крым, а все остальные земли называть 
«двоюродными племянниками» и «очень 
дальними родственниками» несколь-
ко опрометчиво. Поскольку в границы 
Киевской Руси помимо территорий нынеш-
ней Украины, входили еще и Полоцкая зем-
ля – территория современной Беларуси, а 
также Новгородская, Ростово-Суздальская 
и Смоленская земли, сегодня входящие 
в Россию. Понятно, что все эти шерохо-
ватости речи Зеленского еще долго будут 
радостно обсасывать и обмусоливать в рос-
сийском телевизоре.

Тем не менее, даже с учетом упомя-
нутых неточностей Зеленский смотрелся 
выигрышно по сравнению с Путиным в их 
заочном «историческом споре». Но тут нео-
жиданный подарок путинской информа-
ционной обслуге преподнесла украинская 
социологическая группа «Рейтинг», опу-
бликовавшая данные опроса, касающегося 
как раз спора Путина с Зеленским.

Большинство опрошенных группой 
«Рейтинг» (55%) не согласились с Путиным, 

что «русские и украинцы – один народ», а 
41% – с этим согласны.

О, сколько визгу и радости было у оби-
тателей телевизора! «41% – это ж десятки 
миллионов!» – вопил «политолог» Владимир 
Корнилов, потрясая распечаткой с данными 
опроса «Рейтинга» в студии «60 минут».

В исследовании группы «Рейтинг» были 
и другие вопросы, ответы на которые были 
не столь утешительными для сторонни-
ков Путина. Например, 75% опрошен-
ных считают преемницей Киевской Руси 
– Украину, 8% – Россию, а 9% граждан 
Украины не считают преемницей Киевской 
Руси ни одну из этих двух стран. Но отве-
ты на этот вопрос в российских СМИ не 
цитируют.

«41% украинцев – за Путина», – такой 
вывод в мгновение ока соткался в студиях 
российских ток-шоу и прочих кремлевских 
СМИ.

Прежде чем перейти к разбору того, что 
же означают цифры, полученные группой 
«Рейтинг», приведу данные других укра-
инских социологов, из Центра Разумкова, 

выяснявшего этническую идентичность 
граждан Украины. Абсолютное большин-
ство граждан Украины (92%) считают себя 
этническими украинцами, 6% – этнически-
ми русскими, 1,5% отнесли себя к другим 
этносам. Таковы результаты опроса Центра 
Разумкова. Причем не имеет значения, есть 
ли у человека русские корни, русская фами-
лия, на каком языке он говорит в быту. 
Идентичность – это всегда личный выбор. 
Если человек говорит: я чувствую себя 
украинцем, значит он украинец.

Итак, что означают все эти циф-
ры. Полученный социологами Центра 
Разумкова результат можно назвать данны-
ми «прямого действия». Поскольку людей 
спрашивали о том, в чем каждый из нас 
является самым главным и окончательным 
экспертом. Таковы вопросы о том, за кого 
человек будет голосовать, какие фильмы 
предпочитает смотреть и какую музыку 
слушать.

Вопросы, которые задавали социоло-
ги группы «Рейтинг» другого типа. Они о 
том, в чем большинство граждан самостоя-
тельно разобраться не могут, а поэтому их 
ответы – это некая смесь их собственных 
убеждений и той информации, которую 
люди получили из СМИ или от знако-
мых. Можно, например, провести массо-
вый опрос о том, каково происхождение 
коронавируса: искусственное или есте-
ственное. Но полученные результаты нель-
зя использовать для ответа на этот вопрос. 
Они будут всего лишь показателем состо-
яния общественного мнения, а в вопро-
се происхождения ковида лучше все-таки 
полагаться на мнения экспертов. Вопрос об 
«одном или двух народах» того же класса. 
Поскольку касается процессов этногенеза, 
да и понятие «народ» требует уточнений.

В «исторической» дискуссии двух пре-
зидентов, несомненно, прав президент 
Украины. Но его правоту доказывают не 
исторические изыскания, не памятники 
государственным деятелям прошлого, а 
сегодняшнее состояние умов граждан трех 
стран, прежде всего Украины. Абсолютное 
большинство из них сегодня считают себя 
частью украинского народа, а русскими 
быть не хотят. И в этой решимости есть 
некоторая «заслуга» Владимира Путина, 
поскольку после его военной агрессии про-
цесс формирования украинской политиче-
ской нации явно ускорился.

Игорь ЯКОВЕНКО, blogspot.com.

ПОЛЕМИКА

СЛЫшАЛИ?ГДЕ ЭТО ВИДАНО…

Российские миллиардеры резко увели-
чили свои состояния на фоне ралли фон-
довых рынков и роста цен на сырье, пишет 
finanz.ru.

За семь месяцев 2021 года 24 богатейших 
бизнесмена РФ разбогатели суммарно на 
43,9 млрд долларов, подсчитал Bloomberg в 
очередном мировом рейтинге миллиарде-
ров (BBI).

В общей сложности две дюжины росси-
ян владеют активами на сумму 372,93 млрд 
долларов, или 27,194 триллиона рублей по 
текущему курсу.

Это больше, чем держит на рублевых 
счетах в российских банках все население 
страны – 25,667 трлн рублей, по данным ЦБ 
РФ на 1 июля.

Богатейшим среди российских мил-
лиардеров остался главный акционер 
«Норникеля» Владимир Потанин (на фото): 
с начала года он увеличил свое состояние на 
3,36 млрд долларов, до 33,4 млрд, и занял 
42-е место в мировом рейтинге, опередив, к 
примеру, американца Эрика Шмидта, кото-
рый вместе с Ларри Пейджем и Сергеем 
Брином стоял у истоков Google.

Лидером по темпу прироста богатства 
стал владелец «Северстали» и «Силовых 
машин» Алексей Мордашов (на фото): его 
состояние выросло на 6,14 млрд долларов, 
до 29,2 млрд.

В российском рейтинге Мордашов 
занял 4-ю строчку, пропустив впе-
ред акционера «Новатэка» и «Сибура» 
Леонида Михельсона и владельца НЛМК 
Владимира Лисина.

Михельсон за январь–июль увеличил состо-
яние на 5,82 млрд долларов, до 30,6 млрд, а 
Лисин – на 5,48 млрд долларов, до 29,3 млрд.

Замыкает российский топ-5 основной 
акционер «Лукойла» Вагит Алекперов (на 

фото). Его капитал Bloomberg оценил в 21,3 
млрд долларов, что на 4,01 млрд больше, 
чем в начале года.

Лишь пять российских миллиардеров из 
24, включенных в рейтинг, зафиксировали 
снижение своих состояний в 2021 году.

На 886 млн долларов обеднел владелец 
СУЭКа и «Еврохима» Андрей Мельниченко 
(на фото). Его состояние опустилось до 17,2 
млрд долларов.

770 млн долларов потерял акционер 
Альфа-банка, Veon («Билайн») и X5 Retail 
Group Михаил Фридман (на фото). Его 
активы на начало августа оцениваются в 
13,7 млрд долларов.

На 428 млн долларов, до 9,36 млрд 
долларов снизилось состояние партнера 
Фридмана по инвестициям Германа Хана.

На 731 млн долларов обеднела генди-
ректор Wildberries Татьяна Бакальчук, 
на 355 млн – Алексей Кузьмичев, владе-
ющий долей в LetterOne Holdings вместе с 
Ханом и Фридманом.

При богатеющих миллиардерах Россия вхо-
дит в топ-5 среди крупных экономик мира по 
падению общего благосостояния населения.

По итогам прошлого года 111,8 млн 
взрослых россиян обеднели суммарно на 
338 млрд долларов и завершили год со 
средним благосостоянием в размере 27,162 
тысячи долларов на человека, подсчитали 
аналитики Credit Suisse.

При этом подавляющее большинство рос-
сийских граждан обладают активами на сум-
му в разы ниже, поскольку уровень неравен-
ства в РФ – один из самых высоких в мире.

С коэффициентом Джинни 87,8 Россия 
опережает почти все страны Латинской 
Америки (кроме Бразилии – 88), большин-
ство государств Африки (кроме ЮАР – 88), 
уступая лишь отдельным ближневосточ-
ным петрократиям (ОАЭ – 88,8, Бахрейн 
– 88,9) и излюбленным офшорам миллиар-
деров (Багамские острова – 91,2).

У половины населения России, по под-
счетам Credit Suisse, суммарный объем 
активов не превышает сумму в 5431 дол-
лар на человека. Это медианный уровень 
благосостояния, который по сравнению с 
прошлым годом сократился на 691 доллар, 
11,2% – на столько обеднел среднестатисти-
ческий россиянин за год пандемии.
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САЛІДАРНАСЦЬ

30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 года 

посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–56.)

В 1999 году Ельцин разом помиловал всех приго-
воренных к высшей мере наказания. 3 июня первый 
президент России подписал Указ о замене смертного 
приговора для 713 осужденных, ожидающих приведе-
ния его в исполнение, на пожизненное заключение или 
на 25-летний срок лишения свободы. Всего за 1993–1999 
годы были помилованы 1153 человека, осужденных к 
смертной казни, для 837 из них расстрел заменили на 
пожизненное, для 268 – на 25 лет заключения, для 48 – 
на 15 лет колонии особого режима. Из всех осужденных 
к расстрелу за время современной России пять человек 
вышли на свободу после окончания срока заключения.

Проблема смертной казни – одна из самых серьез-
ных в истории и судьбе человечества. Имеет ли право 
государство убивать именем закона? Философский 
вопрос. В восьмидесятые годы XX века я, молодой 
неопытный инженер, был уверен, что наше государ-
ство зря не сажает и тем более не расстреливает. Еще 
когда Борис Николаевич был кандидатом в члены 
политбюро ЦК КПСС, где-то в 1987-м, я, набравшись 
смелости и дерзости, спросил его, что он думает о 
Сталине. Его ответ, не скрою, меня поразил тогда.

– Я его ненавижу, – сказал он.
Для меня, как школьника и студента, воспитан-

ного на патриотических советских военных филь-
мах (таких как трилогия «Освобождение», например), 
Сталин был вождь и великий полководец.

– Это как же так? – спросил я.
– Я читал архивные документы Московского горко-

ма, я видел расстрельные списки, подписанные им. На 
одного виновного расстреливали пять невиновных, – 
ответил Борис Николаевич.

Согласитесь, нетривиальная позиция для формаль-
ного партократа с огромным стажем. Да разве и скло-
нен был Ельцин к тривиальному и банальному?

Только один раз я слышал от Ельцина слово «рас-
стрел». 28 мая 1987 года (в день Пограничных войск 
СССР) на Красной площади, вернее на Большом 
Москворецком мосту, приземлился самолет Матиаса 
Руста. Это был полный позор для Вооруженных сил 
СССР. В этот день Борис Николаевич приехал домой 
в сильном раздражении. Иностранный самолет при-

землился в Москве, где он первый секретарь горкома! 
Конечно, ПВО он не командовал, но какую-то долю 
ответственности он чувствовал.

– И что теперь с ним будет? – спросил я.
– Его надо расстрелять, – жестко ответил Ельцин.
Только некоторое время спустя я понял, что он 

просто эмоционально высказался.
Наверное, государство не может сегодня считаться 

демократическим и просто современным, если оно 
казнит. В самом прямом смысле слова.

С 1996 года российское государство не казнит. И 
в этом, конечно, в том числе и заслуга Ельцина. Он 
пошел на мораторий на смертную казнь, который и 
по сей день непопулярен у большинства людей. И не 
только потому, что с момента вступления в Совет 
Европы 28 февраля 1996 года Российская Федерация 
приняла обязательство в течение года подписать и 
в течении трех лет ратифицировать Протокол №6 к 
Европейской конвенции по правам человека. Он на 
самом деле думал, что это необходимо.

Конечно, мы ничего не объясним родственникам 
жертв разных бандитов и маньяков. Я и сам в ярости, 
когда читаю сообщения о погибших детях, об убитых 
стариках, о жестоко изнасилованных женщинах. Я 
лично таких маньяков четвертовал бы. Но я не пре-
зидент страны. Президент обязан видеть больше, чув-
ствовать тоньше, чем обычный гражданин. Он должен 
вести нас в будущее, а не в глубокое прошлое.

В 71 стране применяется смертная казнь. В том 
числе в Китае и в США. Преступность там не исчезла. 
Ведь каждый, кто совершает преступление, не думает 
о смертной казни. Он думает, что не попадется. Или, 
как некоторые фанатики, внутренне готов к смерти.

Опять же, сколько было ошибок следствия и судов! 
Людей расстреливали, а потом выяснялось, что они 
невиновны… Сколько приговоров другим людям было 
приведено в исполнение по делу маньяка Чикатило? И 
что? Кто за это ответил и ответит перед родственника-
ми безвинно погибших, историей и страной?

Или когда причина расстрела – политика. Возьмем 

одного из самых высокопоставленных в истории страны 
персонажей из числа расстрелянных – Лаврентия Берию. 
Единственный маршал безопасности. Заместитель пред-
седателя Государственного комитета обороны во вре-
мя войны с фашистами. Заместитель самого Сталина. 
Фактически второй или третий человек в СССР. 
Создатель атомного проекта. И за что же его расстреляли 
в 1953 году? Он оказался изменником Родины, сотрудни-
чал с английской разведкой, покрывал иностранную 
агентуру, втайне от советского правительства через бол-
гарского посла пытался начать переговоры с Гитлером в 
первые дни войны и прекратить войну, передав немцам 
Прибалтику, часть Украины, Бессарабии и т.д. Это напи-
сано в обвинительном заключении. Официально. Вы 
верите в это? Многие не верят. Но Берию тем не менее 
расстреляли. А если бы случилось наоборот? Государство 
возглавил Берия. И что бы нам тогда рассказывали в 
школе о врагах народа Хрущеве и Жукове, угробивших 
миллионы невинных советских людей?

Интересно, что во времена Ельцина родственники 
Берии хотели отменить приговор и реабилитировать 
бывшего маршала Советского Союза. Им отказали. 
Так что до сих пор, согласно официальным докумен-
там и приговору, безопасностью СССР в годы войны 
руководил изменник Родины и английский шпион.

Зачем я вообще об этом говорю? Зачем этот экскурс 
в историю? Я пишу это затем, чтобы доказать: не надо 
казнить людей. Берия и его помощники были расстреля-
ны. А могли бы жить и рассказать нам много чего инте-
ресного и важного. Эта информация могла бы спасти 
жизни, принести огромные доходы стране. С маньяками 
тоже проблема. Пока найдешь настоящего маньяка, «по 
дороге» расстреляют еще двух-трех «ненастоящих», при-
знавшихся под пытками. И пока расстреливают «нена-
стоящих», настоящие присматривают новые жертвы.

Поэтому считаю смертную казнь на сегодняшний 
день с практической и с философской точек зре-
ния неуместной для современного демократического 
общества. Мораторий на смертную казнь – одна из 
главных политических заслуг Ельцина на посту пре-
зидента России. Надеюсь, все последующие правители 
России не дрогнут, будут сохранять это достижение. 
И, приезжая из некоторых теплых стран после отдыха 
в холодную Москву, мы должны помнить, что приез-
жаем из мест, где женщин побивают камнями, в стра-
ну, где вот уже четверть века государство официально 
не убивает людей именем закона.

(Продолжение следует.)

Алексей ДЬЯЧеНКО, бывший зять Бориса ельцина

Ельцин и отмена смертной казни
(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАНИЦЫ НОВЕЙшЕЙ ИСТОРИИ

Ад в небе: пассажирские самолеты 
столкнулись лоб в лоб

БЫЛО…

Сначала с экрана радиолокатора про-
пал один самолет, затем второй. И поч-
ти сразу в диспетчерский центр пришло 
сообщение свидетеля: «Что-то падает с 
неба!..» 11 августа 1979 года над украин-
ским Днепродзержинском столкнулись два 
Ту-134.

Они шли со скоростью 800 километров 
в час. В густых облаках на высоте девять 
тысяч метров не видели друг друга. Один 
протаранил второй под прямым углом, 

отрубив кабину пилотов. Самолеты раз-
вернуло, они сцепились хвостами. Первый 
развалился в воздухе, второй – на земле 
после смертельного пике. Обломки и тела 
178 погибших разбросало по территории 48 
квадратных километров.

В небе тесно
С а м о л е т ы  п р и н а д л е ж а л и 

Молдавскому и Белорусскому управ-

лениям гражданской авиации. Первый 
летел из Челябинска в Кишинев. Второй 
из Ташкента в Минск и вместе с обыч-
ными пассажирами перевозил узбек-
скую футбольную команду «Пахтакор». 
Столкновение произошло по вине авиа-
диспетчеров Харьковского центра. Они 
неправильно рассчитали время пересе-
чения двух маршрутов. Когда поняли, 
попытались исправить ошибку: приказа-
ли белорусскому самолету уйти в более 
высокий эшелон. Но приказ выполнил не 
Ту-134, а Ил-62: третий самолет, который 
находился поблизости. Ответ его пилота 
приняли за ответ с Ту-134. Надвигалась 
гроза, радиопомехи были сильными, 
однако это не спасло от уголовной ста-
тьи двух диспетчеров. Их приговорили к 
15-ти годам колонии. Отбывал наказание 
только один. Второй в начале срока пове-
сился в камере.

Двойной пожар
В СССР трагедия получила большой 

резонанс из-за гибели «Пахтакора». 
Команда была на пике успеха, в Минск 
летела на очередной матч. Расследование 
не афишировали. Но через 20 лет судья 
Леонид Чайковский, который вел 
дело, признался: вина лежит на пилоте 
белорусского самолета. Записи «черно-
го ящика» говорили о том, что эки-
паж праздновал в воздухе присутствие 
на борту знаменитых футболистов. 
Попросту, команду диспетчера прозе-
вали. «И все же первый, кто отвечает за 
такие происшествия, это всегда авиади-
спетчер», – замечает гендиректор ком-
пании «Альянс авиационных техноло-
гий Авинтел» Виктор Прядка:

«Система предупреждения столкнове-
ния тогда была несовершенной и не пред-
упредила летчиков о том, что самолеты 
сближаются. Также и аппаратура диспет-
черских центров еще не позволяла более 
точно рассмотреть самолеты, из-за чего 
диспетчер не смог грамотно развести суда 
по высоте. Но в любом случае пилот обязан 
выполнять указания диспетчера. Таковы 
правила».

Вину пилотов в случайных таранах 
целиком отрицать нельзя. За два года до 
столкновения Ту-134 на Канарах врезались 
друг в друга два боинга-747. Один принад-
лежал США, второй Нидерландам. Первый 
пересекал взлетную полосу, с которой под-
нимался второй. В двойном пожаре погиб-
ли 583 человека. Виновным признали взле-
тавший голландский экипаж.

Ольга БУгрОВА.
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Из-за чего может загореться аккумулятор в телефоне или ноутбуке?
Впервые тема возгорания гаджетов и устройств с литий-ионными аккумуляторами начала обсуждаться в 2016 году. Тогда с устройствами одного популярного 

производителя иногда стали происходить неприятности: ни с того ни с сего смартфоны самовозгорались!

Ён першым у беларускай літаратуры 
сказаў праўду пра бальшавіцкую 
калектывізацыю. Ён напісаў першую паэму 
пра ГУЛАГ, дзе змог паказаць увесь жахлівы 
маштаб сталінскага тэрору: “Ты чуў не раз 
чыгунку за Байкалам, / ды мо не чуў пра здзекі 
і прымус. / А там цяпер амаль пад кожнай 
шпалай / ляжыць замучаны ў выгнанні бела-
рус”. Яму, адданаму сыну Беларусі, не знайш-
лося месца на роднай зямлі… Пра забы-
тага пісьменніка Тодара Лебяду, чыя кніга 
выйшла нядаўна ў сталічным выдавецтве 
“Кнігазбор”, мы пагутарылі з даследчыкам 
Сяргеем ЧЫГРЫНАМ.

– Сяргей, як так сталася, што першая 
кніга Тодара Лебяды “Песні выгнання” 
выйшла ў далёкім 1944 годзе, а другая – 
толькі цяпер, у 2021-м?

– Лёсам і творчасцю Тодара Лебяды я 
зацікавіўся яшчэ ў 1990-я гады. Ён быў 
вельмі таленавітым чалавекам, і каб не 
сталінскія рэпрэсіі, стаў бы выдатным 
пісьменнікам. Амаль трыццаць гадоў я па 
крупінцы збіраў звесткі пра яго. Аднойчы 
мне пашанцавала – у архіве Слонімскай 
кардонна-папяровай фабрыкі “Альбярцін” 
адшукаў асабісты лісток рэзчыка папе-
ры Шырокава Пятра Фёдаравіча (такое 
сапраўднае імя пісьменніка). Пасля вызва-
лення са сталінскіх лагераў ён у 1960–1962 
гадах жыў у Слоніме, працаваў на фабрыцы, 
вельмі хацеў арганізаваць там драмгурток, 
каб ставіць свае п’есы. Зрэдку публікаваўся 
ў слонімскай раёнцы “Вольная праца”. З таго 
асабістага лістка я даведаўся, што Шырокаў 
нарадзіўся ў Віцебску ў 1914 годзе, жыў там 
у гады вайны. Напісаў у Віцебскае абласное 
ўпраўленне КДБ, каб дапамаглі знайсці дад-
зеныя пра пісьменніка. 

– І што, КДБ дапамог?
– Так, мне прыйшоў падрабязны ліст 

з канкрэтнымі фактамі. Гэта ж быў пача-
так 1990-х, тады даследчыкаў і ў закрытыя 
архівы пускалі. Такі пачатак пошукаў мяне 
натхніў, і я вырашыў сабраць творы Тодара 
Лебяды. І вось нарэшце мне гэта ўдалося 
зрабіць – кніга “Плачуць ліпы на кургане” 
выйшла ў свет. 

– На сцяне мінскай турмы ў 1940 годзе 
Тодар Лебяда выдрапаў кароткі верш, які 
так балюча перагукваецца з нашым часам: 
“Мне лёсам вызначаны гэтакі прымус, / аб 
шчасці сёння можна сніць і марыць. / За 
тое толькі, што я – беларус, / мне гэтакая 
кара. / Я кару іхнюю з пагардаю прыняў…” 
Паэт быў ідэйным ворагам камуністычнай 
улады, ці яго загрэблі аднымі граблямі з 
усімі астатнімі? 

– Тодар Лебяда быў вельмі адукаваным 
чалавекам, ён шмат чытаў, ведаў, што адбы-
ваецца на прасторах вялікага СССР. Такіх 
хлопцаў-беларусаў перад Другой сусветнай 
вайной у БССР і Заходняй Беларусі было 
шмат, яны цэлай плеядай ішлі ў літаратуру, 
актыўна распрацоўвалі нацыянальную 
тэматыку. Масква гэта бачыла, і ёй гэта не 
падабалася. Беларускія пісьменнікі заўсёды 
знаходзіліся пад пільным наглядам НКВД. 
У 1936 годзе Тодара Лебяду разам з сябрамі-
равеснікамі арыштавалі і вывезлі аж у 
Новасібірскую вобласць. За што? За тое, што 

ўсе яны пісалі і думалі на роднай мове, 
любілі сваю Бацькаўшчыну, яе гісторыю. 

– Праз чатыры гады Лебяду вярнулі ў 
Мінск, што ў той час бывала дужа рэдка. 
Хто настаяў на пераглядзе справы?

– Жонка Бася Цыпіна, якая ўвесь гэты 
час звярталася ва ўсе інстанцыі. Хоць НКВД 
не даваў жыцця і ёй – за сувязь з “ворагам 
народа” на апошнім курсе яны вымушана 
была пакінуць інстытут. Але – не адракла-
ся ад мужа і біла ва ўсе званы. У 1940 годзе 
Тодара Лебяду прывезлі ў Беларусь, дзе яго 
і застала вайна. Калі нямецкія самалёты 
пачалі бамбіць Мінск, савецкай уладзе стала 
не да зняволеных, яны апынуліся на свабод-
зе. Лебяда дабраўся ў родны Віцебск, дзе і 
застаўся жыць пад нямецкай акупацыяй. 

– Сёння афіцыйныя СМІ вінавацяць 
без разбору ўсіх тых, хто жыў і працаваў 
на акупаванай тэрыторыі, у калабарацыі з 
фашыстамі. Ці можна тут у нечым папрак-
нуць Тодара Лебяду?

– Падчас вайны ён быў дырэктарам 
Віцебскага драмтэатра, рэдагаваў газету 
“Беларускае слова”. Яго можна зразумець – 
ён цудам выбавіўся са сталінскіх засценкаў, 
фактычна яго вызвалілі немцы. Але трэба 
было неяк выжываць. Так, газету і тэатр 
фінансавала нямецкая ўлада. Тады інакш і 
быць не магло. Амаль усе, хто працаваў пры 
немцах, – настаўнікі, лекары, журналісты, 
святары – пасля 1944 года былі рэпрэса-
ваны – за “сувязь” з акупантамі. Гэта адна 
з трагедый нашага народа, асабліва твор-
чай інтэлігенцыі. Яе прадстаўнікі заўсёды 
пакутавалі ад розных акупацый і інсінуацый.

– Многія тагачасныя пісьменнікі – 
Наталля Арсеннева, Алесь Салавей, Масей 
Сяднёў (цалкам, дарэчы, рэабілітаваны) – 
у 1944 годзе эмігравалі з Беларусі. Выехаў 
спачатку і Лебяда. Але чамусьці вярнуўся – 
каб адправіцца ў ГУЛАГ ажно на 25 гадоў. 
Чаму ён так зрабіў?

– Ён не змог бы жыць на чужы-
не. Яму хацелася дамоў, дзе засталіся яго 
маці, дачка, першая жонка. У эміграцыі 

ён апынуўся з другой жонкай –тэатраль-
най артысткай Верай Жгут, у іх нарадзіўся 
сын, але неўзабаве памёр. Па дарозе на 
радзіму Вера сустрэлася са сваім першым 
мужам-франтавіком і вярнулася да яго. 
Тодар у БССР застаўся адзін. Дома яго зноў 
арыштавалі. Два тыдні прасядзеў у камеры-
адзіночцы для смяротнікаў. Нарэшце ноччу 
яму аб’явілі, што смяротная кара заменена 
25 гадамі лагераў... Пра свой тагачасны стан 
пісьменнік расказаў дачцэ Але Пятроўне 
Козел, ужо вярнуўшыся з ГУЛАГа ў 1956-м.

– Тодар Лебяда яшчэ ў 1940 годзе 
напісаў паэму пра “чыгунку за Байкалам”, 
дзе “амаль пад кожнай шпалай – замучаны 
ў выгнанні беларус”. Пад кожнай шпалай 
бясконцай Байкала-Амурскай магістралі… 
Гэта мяне ўразіла. А які твор найбольш 
уразіў цябе? 

– Мне падабаюцца апавяданні Лебяды. 
Найбольш цікава чытаецца напісанае да 1945 
года. Шмат твораў прысвечана сталінскім 
рэпрэсіям, калектывізацыі, жыццю ў 
сталінскіх лагерах. Хрэстаматыйным я лічу 
апавяданне “Дзядзька Міхал”. На вобразе 
галоўнага героя пісьменнік паказаў трагічны 
лёс тысячаў беларусаў, якія загінулі ў Сібіры, 
на лесапавале, на пабудове чыгунак. Ну і 
вершы Лебяды нікога не пакідаюць абыяка-
вым.    

– А ён жа яшчэ і таленавіты драматург, 
тры яго п’есы змешчаны ў кнізе. Ты працу-
еш у Слонімскім драмтэатры. Ці магчыма 
ўявіць нейкі твор Лебяды у яго сённяшнім 
рэпертуары?

– А чаму ж не? На любой сцэне можна сён-
ня ставіць яго драму ў трох актах “Загубленае 
жыццё”. Гэта першая п’еса ў беларускай 
літаратуры, прысвечаная калектывізацыі. 
У ёй паказана, як сапраўдных гаспадароў 
заганялі ў калгасы, забіралі ў іх усё, што 
гадамі нажывалася. Калектывізацыя – яшчэ 
адна трагедыя беларускага народа. Мне 
маці расказвала, што пасля вайны, калі на 
Слонімшчыне арганізоўваліся калгасы, у 
маёй роднай вёсцы Хадзявічы за адзін год 

памерлі 14 мужчын-гаспадароў. Усе ва 
ўзросце 30--45 гадоў – не вытрымалі сэр-
цы, шкада было забранай маёмасці, жывёлы. 
Усё гэта вельмі добра адлюстравана ў п’есе 
“Загубленае жыццё”.  

– У Лебяды даволі няпростае асабістае 
жыццё, і жонак у яго было больш, чым 
выдадзеных кніг… Хто-небудзь з іх захаваў 
яго творы, яго архіў? Каго з яго сяброў, са 
сваякоў ты заспеў у жывых?

– З сяброў гэта найперш пісьменнікі 
Анатоль Іверс са Слоніма, Аляксей  
Анішчык з Вільні, Сяргей Хмара з Канады 
і Масей Сяднёў з ЗША, з якімі я ліставаўся, 
распытваў пра Тодара Лебяду. Ён, дарэ-
чы, адзін з герояў рамана Сяднёва “Раман 
Корзюк”. Дапамагаў мне ў пошуку звестак 
і рэдактар беларускага тыднёвіка “Ніва” ў 
Беластоку Георгій Валкавыцкі. А потым я 
адшукаў дачку Тодара Лебяды Алу Козел, 
якая і сёння жыве ў Чэрвені (мае 85 гадоў). 
Яе змястоўныя ўспаміны пра бацьку змеш-
чаны ў кнізе “Плачуць ліпы на кургане”. 

– Мабыць, радавалася, што пасля 
столькіх гадоў забыцця выйшла бацькава 
кніга?

– Яна плакала ад шчасця, калі пабачыла 
кнігу. Што датычыць архіва, то яго трэба 
шукаць. Па словах дачкі, Тодар Лебяда свае 
рукапісы ў чамадане  вывез на Разаншчыну, 
дзе з трэцяй жонкай Еўдакіяй Бязрукавай 
пражыў апошнія 6 гадоў. Куды пазней 
падзеўся той чамадан – невядома. Адшукаў 
я пакуль частку ўспамінаў пра сталінскія 
лагеры пад назвай “Чорныя дні”, але ў кнігу 
не ўключыў. Усіх частак павінна быць каля 
дзесяці. Калі адшукаю астатнія, тады і 
апублікую. 

– То плённых табе пошукаў. Але чаму 
пасля вяртання з ГУЛАГа Тодар Лебяда 
не прыжыўся ў Беларусі і з’ехаў ажно на 
Разаншчыну? 

– Ён не знайшоў агульнай мовы са сва-
ёй першай жонкай Басяй Цыпінай, якая 
гадавала іх дачку. Ды і як пісьменніку 
яму ў Беларусі месца не было. Дарэчы, на 

Разаншчыну Лебяда выехаў разам з маці, 
якую не пакідаў ніколі, ён быў добрым і 
адданым сынам… Пісьменнік памёр ад 
інфаркту ў 1970 годзе, пражыўшы ўсяго 56 
гадоў. Пахаваны ў пасёлку Свабода-Завадскі 
Пуцяцінскага раёна Разанскай вобласці. На 
жаль, адшукаць яго магілу мне пакуль што  
не ўдалося.

– Ты працуеш як цэлы Інстытут 
літаратуры – падрыхтаваў і выдаў твор-
чую спадчыну Анатоля Іверса, Язэпа 
Вількоўшчыка, Сяргея Хмары, Міколы 
Шкялёнка, Станіслава Грынкевіча, 
Франука Грышкевіча, Уладыслава 
Казлоўшчыка, Аўгена Бартуля, Кандрата 
Лейкі, Янука Дарашкевіча, Алеся Сучка, 
Леаніда Трубача, Міколы Арочкі... Але ці 
будзе каму чытаць іх кнігі? Вось нядаўна 
на тваёй Слонімшчыне, у вёсцы Вялікая 
Кракотка, была спачатку закрыта, а 
нядаўна ўзарвана (!) бібліятэка імя Янкі 
Купалы… Улічваючы нашы сучасныя 
рэаліі, якая будучыня, на твой погляд, у 
беларускага кнігавыдання?  

– З беларускім кнігавыданнем усё будзе 
добра. Я ўпэўнены – у новай Беларусі ва 
ўсіх райцэнтрах адчыняцца ліквідаваныя 
за апошнія два дзесяцігоддзі кнігарні. І не 
цесныя пакойчыкі, а прасторныя крамы, 
дзе можна будзе прэзентаваць кнігі. І ніхто 
не будзе камандаваць, каго з пісьменнікаў 
туды можна пускаць, а каго нельга. І бела-
руская дзяржава не будзе абкладваць сваіх 
жа кнігавыдаўцоў вялікімі падаткамі, як 
гэта адбываецца цяпер. Беларусаў доўгі 
час прымушалі, ды і сёння прымуша-
юць, шукаць паўсюль ворагаў. Нас вучаць 
ненавідзець, а не любіць. Любіць свой 
народ, родную мову, беларускую гісторыю. 
Але беларусы, як мне бачыцца, нарэшце 
абудзіліся і на ўвесь свет сказалі: мы – 
народ, мы не жадаем быць быдлам, якое 
пад свіст бізуна пакорліва ідзе ў загарадку. 
Так што не трэба адчайвацца – Беларусь 
чакае цікавая і светлая будучыня!

Міхась СКОБЛА.

Сяргей ЧыгрыН: 

«Дачка Тодара Лебяды плакала  
ад шчасця, калі пабачыла бацькаву кнігу»

ПОЛЕЗНО ЗНАТЬ…

Инженеры быстро нашли и устранили 
ошибку в производстве аккумуляторов, но 
сама технология их производства не исклю-
чает вероятность такого случая. И пор-
ча гаджета не самое страшное последствие 
возгорания – гораздо опаснее получить 
серьезный ожог или травму. К сожалению, 
несколько подобных случаев даже заканчи-
вались летально для их владельцев.

Причина возгорания аккумуляторов – 
неправильно происходящие химические 
процессы внутри них. Положительно и 
отрицательно заряженные частицы в акку-
муляторе хранятся в отдельных ячейках. 
Если вы возьмёте любой аккумулятор и 
соедините выход «+» с выходом «-«, то воз-
никнет короткое замыкание и он либо нач-
нет медленно нагреваться, либо интенсив-
но искрить и нагреваться очень быстро. 

Ячейки аккумулятора, хранящие заряжен-
ные частицы, изолированы друг от друга, 
но при определенных условиях эта изоля-
ция может разрушиться и короткое замы-
кание произойдет внутри аккумулятора. В 
этом случае может начаться интенсивная 
химическая реакция с выделением большо-
го количества тепла, и аккумулятор заго-
рится или даже взорвется.

Подобное возможно, если был допу-
щен брак изделия при производстве либо 
нарушены правила эксплуатации. Зарядное 
устройство должно быть качественным, 
чтобы заряжать его током в правильном 
режиме. Иначе возможна излишняя пере-
зарядка аккумулятора или же его нагрев, к 
примеру, при слишком большом токе заряд-
ного устройства. Не обязательно покупать 
только дорогие и брендовые зарядки, но и 

слишком уж дешевые и неизвестного каче-
ства – точно не стоит.

Достаточно соблюдать простые правила 
пользования устройствами с аккумулятора-
ми, и вы не попадете в неприятную ситуацию. 

1) Следите за тем, чтобы ваше устрой-
ство излишне не перегревалось. Если акку-
мулятор регулярно нагревается до такого 
состояния, что почти обжигает, – прокон-
сультируйтесь в сервисном центре, всё ли с 
ним в порядке.

2) Старайтесь пользоваться качествен-
ными зарядными устройствами.

3) Не стоит пользоваться поврежденны-
ми аккумуляторами (которые, к примеру, 
были пробиты острыми предметами).

4) При зарядке размещайте устройство 
на открытой поверхности, чтобы оно могло 
достаточно охлаждаться.

Тодар Лебяда. 1956 год. Тодар Лебяда (трэці злева) з беларускімі пісьменнікамі. Мінск, 1944 год. На разаншчыне з маці і сябрамі. 1960-я гады.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
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на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 
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Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
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ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.

КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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– Ты ўжо назапасіў стартавы капітал?
– Мне 80! Я пачаў назапашваць фінішны.


– А памятаеш, як Шэран Стоўн нагу на нагу закідвала ў “Асноўным 

інстынкце”?
– Памятаю!
– Ну паглядзіце – памятае ён! А малако купіць забыўся!


– Калі я гляджу на вас, мне падаецца, што ваша мама не хацела, а 

тата не стараўся!


Лепш плакаць у псіхолага, чым смяяцца ў псіхіятра.


– Уяўляеш, мне дасталася прыгожая сцерва!
– Радуйся! Магла ж і непрыгожая дастацца.

УСМІХНІЦЕСЯ…

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!МИРОВЫЕ ПРОЕКТЫ

Корабль Свободы
Что случилось с самым крупным судном в мире размером с город

Продукты,  
которые нужно есть 

после 60 лет
С возрастом рано или поздно появляются проблемы со здоро-

вьем, поэтому важно следить за питанием. Медики рассказали, 
какие продукты стоит включить в свой рацион после 60 лет, пишет 
healthinfo.ua.

Сыворотка
Одна из проблем, с которой сталкиваются все люди старше 60 

лет, – быстрая потеря мышечной массы. Чтобы справиться с ней, 
нужно есть больше продуктов, содержащих белок, – и в первую 
очередь это молочные продукты. Йогурты, кефир, сыворотка – всё 
это должно быть на вашем столе каждый день. И, конечно, не забы-
вайте о спорте!

Свекла
Недорогой, но очень полезный овощ, которым обязательно нуж-

но обогащать свой рацион. Витамины и минералы, входящие в 
состав свеклы, помогают снижать артериальное давление и расши-
рять сосуды.

Яйца
Они полезны в любом возрасте, но после 60 лет их нужно есть 

в обязательном порядке: регулярное употребление яиц помога-
ет защитить здоровье мозга и сохранить когнитивные функции. 
Кроме того, яйца – источник белка, который нужен для поддержки 
мышечной массы. Поэтому хорошо начинать свой день с яичницы 
или омлета.

Фасоль
Фасоль поможет снизить риск возникновения диабета, болезней 

желудка и избежать высокого уровня холестерина. В ней много 
клетчатки, которая поддерживает пищеварение и очищает орга-
низм от токсинов.

Помидоры
Яркие и вкусные томаты предотвратят появление морщин. В 

помидорах много ликопина – природного антиоксиданта, который 
защищает кожу от повреждений и преждевременного старения.

Грибы
Пожилые люди часто сталкиваются с повышенной ломкостью и 

хрупкостью костей. Чтобы справиться с этим недугом, необходимы 
кальций и витамин D, которого по-настоящему много в грибах. Так 
что ешьте грибы не только летом, но и зимой, когда мы особенно 
чувствуем дефицит «солнечного» витамина.

Чернослив
Еще один продукт, полезный для здоровья и крепости костей. 

Пять-шесть этих плодов в день позволяют успешно предотвратить 
потерю костной массы, причем сушеный чернослив так же полезен, 
как и свежий.

Круизные лайнеры, вместимостью несколько 
тысяч человек, появились в начале XX века и уже 
давно никого не удивляют. Единственный способ 
привлечь внимание в этой сфере – создать самый 
большой и технологичный корабль.

Именно такую цель поставили архитекто-
ры компании Freedom Cruise Line International. 
Они разработали проект самого большого судна 
в мире, который по совместительству должен 
был стать самым большим плавучим городом – 
Freedom Ship (Корабль свободы).

Масштаб поражает, ведь речь идет о судне, 
вместимостью 100 тысяч человек, и это не самая 
впечатляющая его особенность.

Freedom Ship начали  
разрабатывать в 90-х

Идея создать самый большой корабль в мире при-
шла в голову инженеру Норману Никсону из США.

В середине 90-х он вместе с небольшой коман-
дой создал проект плавучего города под названи-
ем Freedom Ship. Это был полноценный город с 
жилыми домами, магазинами, ресторанами, шко-
лами и аэропортом, только находиться он должен 
был на воде.

Несколько цифр, которые вас точно смогут 
впечатлить:

Длина 1,4 км,
Ширина 250 м,
Высота 85 м (25 этажей),
100 двигателей по 1000 л.с. Каждый.
Создатели позиционировали Freedom Ship не как 

обычный круизный лайнер. Они называли его «пер-
вым в мире мобильным сообществом». По факту 
речь шла об обычном городе, который совершает 
кругосветное путешествие три раза в год.

При этом архитекторы подчеркивали, что у 
них нет цели создать новую страну. Freedom Ship 
должен был подчиняться международному мор-
скому праву и законам страны, под флагом кото-
рой он ходил.

На Freedom Ship были предусмотрены 
все условия для постоянного 

проживания
Помимо гигантских масштабов и необычного 

позиционирования, Freedom Ship отличался от других 
круизных лайнеров своей инфраструктурой, которой 
могут позавидовать многие обычные города.

Freedom Ship способен вместить 100 тысяч 
человек:

40 тысяч местных жителей,
20 тысяч членов экипажа,
30 тысяч посетителей в день,
10 тысяч туристов.
Корабль собирались разделить на районы со 

своими кварталами и улицами. Каждый район 
должен был выполнен в стиле популярного горо-
да. Известно, что Нью-Йорк использовали в каче-
стве прототипа для делового центра.

На борту Freedom Ship должны были разме-
щаться штаб-квартиры крупных компаний, а так-
же офисы небольших организаций.

Кроме того, огромная площадь позволила бы 
создать множество ресторанов, музеев, заповед-
ников и аквариумов. Также на Freedom Ship был 
предусмотрен большой отель с казино.

Перемещаться по палубам жители и гости 
должны были на наземном метро. Это был един-
ственный вид транспорта на борту.

На верхней палубе корабля архитекторы хоте-
ли создать аэропорт с настоящей взлетно-поса-
дочной полосой, способной принимать неболь-
шие самолеты, вместимостью до 40 пассажиров. 
Самолеты решили использовать вместо вертоле-
тов, потому что у них больше дальность полета и 
они вмещают больше людей.

Помимо этого, попасть на корабль можно было 
через порты, расположенные в разных частях 
Земли. Но сам Freedom Ship не заходил бы в порт, 
потому что у него слишком большие габариты.

Предполагалось, что судно будет находиться 
рядом с портом, а людей будут доставлять на 
небольших кораблях, катерах и паромах. На бор-
ту даже хотели создать сухой док, чтобы жители 
оставляли свои яхты во время путешествия.

Для детей и подростков предусматривалось 
создание нескольких школ и множества спортив-
ных площадок. Обучать собирались по амери-
канской системе образования. Ученики могли бы 
закончить 12 классов прямо на корабле.

На здравоохранение хотели потратить $400 
млн. В эту сумму входило строительство большо-
го госпиталя, исследовательского медицинского 
центра и покупка современного оборудования.

Реализация проекта откладывалась несколько лет.

 Редизайн Freedom Ship 2009 года
В 1999 году строительство Freedom Ship оцени-

валось в $6 млрд. Это были очень грубые расчеты, 
которые не учитывали сложность работы и про-
чие факторы.

В 2002 году стоимость Freedom Ship выросла до 
$11 млрд. Для сравнения, самое высокое здание в 
мире Бурдж Халифа стоит $1,5 млрд.

Эти слова Никсон произнес в 2002 году. В 2012 
году он умер, а его детище так и осталось на бумаге.

В 2008 году наступил финансовый кризис, и 
создатели проекта не нашли деньги. После кри-
зиса привлечь такой большой капитал оказалось 
невозможно.

К концу десятилетия к строительству корабля 
никто не приступил.

Будущее Freedom Ship неопределенно
Прошло уже более 20 лет с момента появления 

идеи и создания первого проекта Freedom Ship, но 
корабль так и не построили.

Тем не менее, существует небольшой шанс, что 
когда-нибудь мы увидим Freedom Ship на воде.

В 2013 году Роджер Гуч, член команды Никсона, объ-
явил о возрождении проекта Freedom Ship. Стоимость 
строительства по-прежнему оставалась на уровне $9–10 
млрд. Инвесторов пришлось искать три года.

В 2016 году индийская компания Kanethara 
Marine выкупила Freedom Ship. Корабль подверг-
ся масштабному редизайну и стал больше похож 
на обычный лайнер.

Kanethara Marine сообщила, что стоимость стро-
ительства Freedom Ship оценивается в $20 млрд. 
Компания вела переговоры с правительством 
Индии о выделении субсидий и налоговых льгот. 
Взамен она обещала создать 10 тысяч рабочих мест.

Строительство планировали начать в 2020 
году, но к середине 2021 года новостей о Freedom 
Ship нет. Вероятно, Kanethara Marine не смогла 
найти инвесторов, поскольку большинство из них 
сомневались в рентабельности проекта еще 20 лет 
назад, когда его стоимость была в 3 раза ниже.

Но если Kanethara Marine все-таки сможет 
построить Freedom Ship, то мы увидим еще одно 
инженерное чудо, на которое точно захочется 
посмотреть вживую.

Илья СИДОрОВ.
(iphones.ru)

Как только мы  
построим его, мы выйдем 
на пенсию и проживем на 

нем два года.

Норман Никсон, руководитель проекта 
Freedom Ship.


